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Slavnostního zahájení se mimo pořadatelů zúčastnili starostové 
přilehlých obcí a měst. Přítomen byl i exhejtman Ústeckého kraje, pan 
Oldřich Bubeníček, a bývalý dlouholetý starosta města Litoměřice, 
pan Mgr. Ladislav Chlupáč. Oba pánové jsou velkými milovníky koní 
a každým rokem přehlídku hřebců velice podporují. 

Úvodní slovo měl místostarosta města Terezín, pan Aleš Lepič, 
a ředitelka TMZ, paní Vendula Bláhová, DiS. Hodinu trvající úvodní 
program byl velice pestrý a jako každým rokem ho zahájil pěvecký 
sbor IN FLAGRANTI. Ukázky prvků vysoké školy jezdecké předvedli 
pan Ing. David Mišík a paní Sabina Rochová. Dále byl k vidění výcvik 
policejních koní z Městské policie Prahy 1, kteří své umění za velkého 
ohlasu diváků předvádějí již druhým rokem. Svůj kumšt ukázali i wes-
ternoví jezdci a zástupci chladnokrevných plemen jako byl norik, slez-
ský norik a českomoravský belgik, kteří nám předvedli ukázku těžkého 
tahu. Třešničkou na dortu byly skoky ve volnosti dvouletých koní cho-

vatele pana Jiřího Hanče. Přehlídky se zúčastnilo 30 koní třinácti roz-
ličných plemen. O tom, že je o naši přehlídku velký zájem a stala se 
již každoroční terezínskou tradicí, nás přesvědčila velká návštěvnost 
diváků, pro které jsme měli mimo programu připraveno i kompletní 
občerstvení, jízdu na ponících a stánek s jezdeckými potřebami. 

Naše poděkování patří všem sponzorům a zástupcům měst 
a organizací, kteří nám svými finančními dary pomohli sedmý ročník 
přehlídky uskutečnit.

Za SCHK Ústeckého a Libereckého kraje 
předseda svazu Miroslav Balcárek

AKCE

PŘEHLÍDKA PLEMENNÝCH HŘEBCŮ 
A PŮVODOVÝCH KONÍ VŠECH PLEMEN V TEREZÍNĚ

Svaz chovatelů koní Ústeckého a Libereckého kraje uspořádal dne 6. 5. 2023 již sedmý ročník přehlídky plemenných hřebců a půvo-
dových koní všech plemen. Přehlídka proběhla jako každým rokem v historické jízdárně města Terezín. 

Plemenný hřebec ČMB 2914 Bart v majetku Nikoly Csemezové, před-
vádí Viktorie Vaníčková

Ing. David Mišíka a paní Sabina Rochová předvádějí prvky vysoké špa-
nělské školy – koně Pluto 151 SK a Billy

18/385 Lady Garibaldi a její dcera 35 458 Flying Weronica D po 2801 
Cool Wonder, předvádí majitelka Stanislava Doubravová

Sacramoso Sofie XIII-28 hřebec SKLV po zkouškách výkonnosti, před-
vádí Miroslav Balcárek

Ukázka výcviku koní Městské policie Praha 1

Plemenný hřebec ČT 2050 Gulden ZH předváděný držitelem 
Miroslavem Balcárkem
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Foto: Martina Kůstková

DATUM MÍSTO PLEMENO AKCE

9. 8. 2023 Písek ČT
Zahájení

  70denního testu hřebců ČT

4. 8. 2023 Karlovy Vary CHLK ZZV chladnokrevných klisen

5. 8. 2023 Láz u Příbrami CHLK
Kompletní soutěž jednospřeží,Ğ OV + TT na

Pardubice

5. 8. 2023 Stará Boleslav NPS Working Hunter Show 2023

4.–5. 8.
2023

Olomouc ČT
Oblastní přehlídka klisen a

  klisen s hříbaty – SM

5. 8. 2023 Olomouc ČT+ CHLK
Moravský šampionát tříletých

  teplokrevných a chladnokrevných klisen

5. 8. 2023 Olomouc WP International Welsh Pony Show Olomouc

6. 8. 2023 Olomouc SCHKMS III. kolo Moravského Show Pony šampionátu

8. 8. 2023 Zduchovice ČT
Kvalifikační kolo KMK skoky +

  svod

12. 8. 2023 Vesce CHLK
Kompletní soutěž jednospřeží, dvojspřeží,

  OV + TT na Pardubice

12. 8. 2023 Plasy PONY Vozatajský pohár ASCHK ČR 2023

12. 8. 2023 Dvorka CHLK ZZV chladnokrevných klisen

13. 8. 2023 Slatiňany STKL Dámský den

15. 8. 2023 Písek ČT
Kvalifikační kolo KMK skoky +

  svod

16. 8. 2023 SedličkyĞ ČT
Oblastní

  přehlídka klisen a klisen s hříbaty – VČ2

17. 8. 2023 Písek ČT
Jihočeská oblastní výstava a ZV klisen ČT

  + svod

26.–27. 8.
2023

Obořiště MINIH Národní šampionáty minihorse

26. 8.
2023

Veselí nad
Moravou

CHLK ZZV chladnokrevných klisen

26. 8.
2023

Kobeřice PONY Vozatajský pohár ASCHK ČR 2023

27. 8.
2023

Zábřeh SHP IV. kolo Moravského Show Pony Šampionátu

27. 8.
2023

Písek HAFL Licentace hřebců

27. 8.
2023

Vrchovany HAFL
Zápis klisen + zkoušky

  výkonnosti

Kam za chovatelskými
akcemi

SRPEN
2023
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Po celou dobu výstavy zde byl k vidění 20letý plemenný hře-
bec Gazal II-CZ/Wizard (chovatel: SCHK Morava, majitel: Michaela 
Nosková) a šest plemenných klisen – 11letá Sameerah CZ-Sh-A-518 
(chovatel: MVDr. Jana Pašková, majitel: Lenka Majerová), 8letá Shanel 
CZ-Sh-A-493 (chovatel: Radomír Valer, majitel Ing. Aleš Musil), 8letá 
Nico CZ-Sh-A-520 (chovatel: Petr Hájek, majitel: Patrik Pertlíček), 
7letá Siringa CZ-Sh-A-525 (chovatel a majitel: Kamil Chlup, předvá-
děl Petr Buršík), 7letá Gazal Shayla CZ-Sh-A-542 (chovatel: MVDr. 
Jana Pašková, majitel: Michaela Nosková) a 5letá Shamika (chova-
tel a majitel: Iveta a Libor Jebáčkovi). Kolekci doplňoval ještě 11letý 
valach Shenar Watango (chovatel a majitel: Iveta a Libor Jebáčkovi), 

který byl poté z důvodu zranění nahrazen 8letou klisnou Jessary CZ-
Sh-A-498 (chovatel: Jan Musil, majitel: Ing. Aleš Musil).

Koně byli předváděni každé dopoledne v hlavní aréně v rámci cho-
vatelských kolekcí jednotlivých zúčastněných plemen. Naši kolekci 
odborně komentoval doc. Ing. Miroslav Maršálek, CSc. Během úterní 
chovatelské přehlídky byli zvolenou chovatelskou komisí ohodnoceni 
dva nejlepší zástupci plemene – v naší kolekci byl na prvním místě 
ohodnocen plemenný hřebec Gazal II-CZ/Wizard a na druhém místě 
plemenná klisna Siringa CZ-Sh-A-525.

Plemeno Shagya arab bylo prezentováno dvakrát denně též v pro-
storu kruhové jízdárny pavilonu F. Zde byli zástupci tohoto plemene 

AKCE CHOVATELSKÁ AKCE

SHAGYA ARAB 
ANEB UKÁZKA VŠESTRANNOSTI TOHOTO PLEMENE

Ve dnech 22.–26. dubna 2023 se konala tradiční Národní výstava hospodářských zvířat a veletrh pro živočišnou výrobu Animal Tech 
v Brně, které se zúčastnil i Svaz chovatelů Shagya araba v České republice (dále jen Svaz). Prezentoval zde chovatelskou kolekci osmi 
koní tohoto plemene. 

Plemenný hřebec Gazal II-CZ/Wizard při chovatelské přehlídce. Plemenná klisna Siringa CZ-Sh-A-525 v klusu v rámci chovatelské 
přehlídky.

Jezdecká ukázka v historických kostýmech – klisna Nico a Siringa.

Drezúrní ukázka v podání plemenného hřebce Gazal II-CZ/Wizard.

postupně detailně představeni včetně původu i sportovních či výstav-
ních úspěchů. Diváci byli seznámeni s historií vzniku plemene, vzniku 
Svazu a členství v ISG, se současným stavem chovu, a především 
s možnostmi využití těchto koní ve sportu. Zároveň zde byl prostor na 
zodpovězení dotazů z publika.  

V odpoledním bloku byli koně předvedeni v ukázkách pod sedlem 
i při práci ze země. Jezdecká ukázka v historických kostýmech doklá-
dala vznik plemene v období Rakousko-Uherska. Jezdecké dvojice zde 
dále předvedly využití Shagya arabů v jednotlivých sportovních disciplí-
nách – vytrvalosti, drezúře a parkurovém skákání, ale i jako vynikajícího 
rodinného koně. Nechyběla prezentace správného předvedení koní 
podle požadavků mezinárodních chovatelských přehlídek. Všichni koně 
i v napjaté atmosféře velkého veletrhu opět doložili charakter a mož-
nost všestranného využití, což je typickým znakem tohoto plemene. 

V rámci speciálního doprovodného programu sklidila potlesk nacvi-
čená čtverylka s hudebním doprovodem s jezdci v historických kostý-
mech (Sameerah – Lenka Majerová, Nico – Barbora Školová, Shanel 
– Patrik Pertlíček a Siringa – Petr Buršík).

Zástupce tohoto plemene bude možno zhlédnout též na dalších 
akcích v letošním roce, z nichž největší bude XXXI. Národní pře-
hlídka koní plemene Shagya arab, která se bude konat v sobotu 
5. 8. 2023 v Jezdeckém areálu Královický Dvůr. Všechny srdečně 
zveme a těšíme se na viděnou!

Ať vám nejen koně jdou!

Za Svaz chovatelů Shagya araba v České republice 
Kateřina Beňová

Přehlídka byla zahájena příjezdem slavnostních zápřeží chladno-
krevných hřebců, které dovezly jednotlivé členy komisí. Za potlesku 
diváků domácí tým vztyčil vlajku pořádajícího spolku. Na hlavním 
předvadišti následně moderátor akce, Ing. František Petřík, představil 
řadu plemenných hřebců, kteří v oblasti působí nebo je jejich majitelé 
na výstavu dovezli. Soubor hlavního programu obsahoval celou řadu 
jezdeckých nebo vozatajských ukázek. 

Souběžně pečlivě pracovaly obě chovatelské komise hodnotitelů. 
Chladnokrevné koně v kategoriích roční, dvouleté a tříleté klisny 
posuzovali pánové J. Šupita, M. Novotný, V. Ročeň a J. Pernička.

Stejné ročníky mladých teplokrevných klisen hodnotili Jan Chýle 
a Ing. Otakar Vondrouš. Ročků viděli diváci v Náchodě celkem sedm 
a všichni patřili k českému teplokrevníku. Nejlepšího výsledku dosáhla 
hnědka 91/6 Sweet Salome (Catero, 90/344 Smiley po Quentino) 
chovatele Pavla Daňka, v majetku Nely Havelkové. Mohutnější klisna 
zaujala velmi dobrou elastickou mechanikou pohybu s prací hřbetu. 
Vítězka pochází z druhého ročníku holštýnského Catera, který působí 
ve Valdštejnské oboře. V kategorii měl hřebec ještě jednu dceru, ta se 
umístila celkově čtvrtá. Matka Smiley byla předvedena při Náchodské 
přehlídce roku 2019, zkoušky absolvovala s výsledkem přes osm bodů 

XXX. PŘEHLÍDKA PLEMENNÝCH KONÍ
Náchodský svaz chovatelů koní byl založen po revoluci v roce 1989 a oficiální zápis proběhl roku 1993. Patří k vůbec nejstarším cho-

vatelským sdružením. Pod vedením předsedy Václava Bohdaského uspořádali jeho členové v neděli 4. června Přehlídku plemenných 
koní oblasti.  Malý tým lidí dokázal připravit na louce v Bělovsi velmi krásnou podívanou v duchu tradic, hodnot a lásky ke koním.

Zahájení
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Carmine 44/828

Jorika 49/462

Fidorka

Kassira

a je dcerou v testu druhého Quentina. Druhá se umístila bělka po 
Empire chovu firmy Kolba a třetí dcera exportovaného Heartvita ZH 
chovatelky Aleny Řezníčkové.

Kolekce dvouletých klisen nabídla pohled na dva potomky Faustina, 
dále byla předvedena dcera už zmíněného Catera, Cardiffa Dwerse 
Hagena, Cyrila a Fors Mozarta. Nejlepší bodové ohodnocení získala 
velmi krásná klisna 62/242 Fidorka (Faustinus, 62/946 Cofila-D po 
Beethowen) chovatelky Radky Bohuslavové, v majetku Jany Kosařové. 
Klisna je narozená z u nás prvního ročníku oldenburského Faustina, 
který byl pronajat do ZH Tlumačov hřebčínem Sprehe. Většina jeho 
potomků předvedených na oblastních výstavách se dokázala umístit, 
ale vzhledem k jeho použití na skokové klisny žádný z nich nevyni-
kal pohybem. Matka Cofila-D chovu Radky a Jaroslava Domkářových 
startovala v nižších skokových soutěžích a v chovu už dala dcery 
Ciara-D a Colette-D. Druhá v přehlídce skončila další z dcer Faustina 
od chovatelky Pavlíny Lelkové a třetí klisna pocházela z chovu Kateřiny 
Kudláčkové, byla potomkem Cardiffa Dwerse Hagena.

Přehlídka tříletých teplokrevných klisen patřila do kolekce oblast-
ních kvalifikačních kol celostátního finále českého teplokrevníka. 
Klisny PK ČT se nakonec sešly dvě a slovenského teplokrevníka tři. 
Celkovou vítězkou se stala 80/468 Kassira (Global Champion TN, 
80/744 Kassavela po Cry For Me) chovatele Bedřicha Wagnera, 
v majetku Elišky Orctové. Druhá a celkově nejlepší mezi ČT byla 
44/828 Carmine (Guidam Sohn, 61/583 Caph po Cassilius) chova-
telky a majitelky Pavlíny Lelkové. Třetí se umístila CS klisna 80/439 
Violka (Escort, 80/644 Večernice po Rotspon) chovu a majetku 
Adama Kotyzy. Pozorní diváci teplokrevných přehlídek mohli na 
loňské výstavě vidět pravou sestru této klisny Vevey. U všech před-
vedených teplokrevných klisen je třeba zmínit velmi dobrou prezen-
taci samotnými chovateli. Klisny byly v dobrém výživném stavu a na 
samotnou přehlídku patřičně připravené. Vzhledem k věku mladých 
koní je transport i následná prezentace klisen skutečně náročná, což 
všichni chovatelé výborně zvládli. Po ukončení přehlídky ještě násle-
doval zápis tříletých klisen do plemenných knih.

Nela 48/184

Sweet Salome 91/6

Nora 52/908

Václav Hrnčíř, MVDr. Herzig a Václav Bohdaský

Lara 49/461 Molly 50/5242698 Frodo Barbína-F 71/172

Chladnokrevné klisny plemene ČMB hodnotila komise dvě. Zvítězila 
46/549 Kora (Kuba, 46/284 Bora po Bosbar 2) chovu Josefa Školníka, 
druhá skončila 72/225 Bibien-F (Barney, 72/1 Amálka-F po Subar) 
chovatele Petra Frydrycha v majetku Ludmily Exel. Dvouletých klisen 
belgika dovezli majitelé sedm. Tři po hřebci Almar, dvě po Svatoslav 
Blšanský a po jedné dceři měli plemeníci Bošar a Syrius. Nejlepší hod-
nocení získala 46/492 Sára (Svatoslav Blšanský, 8/499 Irena po Aret) 
chovatele Josefa Školníka, patřící Edvinu Ságnerovi. Druhé místo obsa-
dila 50/526 Sára (Svatoslav Blšanský, 50/619 Kelly po Kelis) chovatele 
Jiřího Vaníčka. Třetí skončila 44/853 Sisi (Almar, 44/652 Jasmína 
po Korál) chovatele Josefa Vlacha staršího, v majetku Jana Vlacha. 
Tříleté klisny ČMB také měly přehlídku jako možnost, jak se zúčast-
nit finále v Pardubicích. Zvítězila 49/461 Lara (Aramis Jakubovský, 
49/63 Lolita po Korbus) chovatele společnosti Na Hranici. Druhá se 
umístila 71/172 Barbína-F (Bourbon z Lipský, 72/967 Arbika-F po 
Amír Žlutavský) chovatele Petra Frydrycha. Třetí místo získala 49/462 
Jorika (Barman, 49/363 Johanka po Magistr) chovatele firmy Na 
Hranici. Čtvrtá skončila dcera Bošara a pátá klisna po Arturovi.

Norické klisny byly v rámci výstavy předvedené dvě. U ročníku 2022 
konkurenci neměla 48/184 Nela (Noddy, 40/569 Máša po Streimur) 
chovatele Jiřího Vaníčka, kterému patřila i její o rok starší polosestra 
50/524 Molly (Šimon, 40/569 Máša po Streimur). Dvouletou slez-
skou noričku předvedl pouze pan Jiří Skopalík, jmenovala se 50/527 
Rebelka (Nix, 50/258 Rosa po Navar) a zvítězila tak v rámci SN roč-
níku 2021. Tříleté SN se účastnily přehlídky dvě. Lepší hodnocení zís-
kala 52/908 Nora (Rébus, 54/62 Maja Old po Nerouš) z chovu pana 
Petra Sitte, v majetku Jiřího Linharta. Druhé místo obsadila 46/466 
Ruby Pekelská (Gringo, 46/313 Rachel po Bigor) z chovu Jiřího 
Ungráda.

Členům a pomocníkům Náchodského svazu chovatelů koní patří 
uznání a poděkování za ochotu v této nelehké době vůbec cokoliv 
pořádat, zvláště akci podobného rozsahu.

Martina Kůstková
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V hřebčíně Viklan Kadov v Kadově u Blatné se 6. dubna 2023 konal 
svod klisen, hodnocení valachů a předvýběr mladých hřebců SHP. Na 
svod klisen se v tomto termínu přihlásilo pět klisen Shetland pony. 
Všechny přihlášené klisny na svod dorazily a byly předvedeny před 
komisi. Na hodnocení valachů a předvýběr mladých hřebečků nebyl 
nikdo přihlášen.

Komise pro svod klisen pracovala v tomto složení:
Jana Horáčková – předseda komise    
Doc. Ing. Miroslav Maršálek, CSc. – inspektor chovu koní
Blahoslav Políček – za ASCHK 
Výsledky měření a hodnocení svodovaných klisen jsou uvedeny 

v tabulce pod textem.
RPK schválila zápis klisen Applause‘s April, Kadov Anemone 

a Chwispa Bella Rose do HPK SHP, klisnu Plamp Julie do PK 
SHP a klisnu Freya of Kennbery do PPK. 

Lucie Kočovská
Foto: Tereza Kateřina Petková

CENTRÁLNÍ SVOD KLISEN SHETLAND PONY 
– KADOV 6. 4. 2023

Výsledky svodu klisen SHP Kadov 6. 4. 2023
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Applause‘s April 85 98 120 12 9 8,5 7 7,5 8,1 HPK

Kadov Anemone 102 110 142 15,5 8,5 8 7 7 7,7 HPK

Chwispa Bella Rose 83 92 125 13 9 7,5 7,5 7 7,6 HPK

Plamp Julie 92 103 147 15,5 7,5 6,5 7 6,5 6,9 PK

Freya of Kennbery 101 109 139 15,5 5,5 6 5 7,5 6 PPK

Freya of Kennbery

Kadov Anemone

Chwispa Bella Rose

Plamp Julie

Applause's April

CHOVATELSKÁ AKCE

Předvádění se uskutečnilo ve středu 17. května 2023 v Kladrubech 
nad Labem. Garantem této soutěže je pan Jan Tvarůžek, velmi zku-
šený odborník v oblasti chovu koní a jezdectví, mj. také dřívější učitel 
odborného výcviku v kladrubské škole. První ročník této soutěže pro-
běhl velice úspěšně již v loňském roce. Akci zaštiťuje ředitel SŠCHKJ, 
pan MVDr. František Horák. 

Pod dohledem paní Jany Cincibuchové, vedoucí odborného výcviku 
SŠCHKJ, bylo připraveno deset starokladrubských koní z NH k předvádění. 
Na místo se sjeli studenti a studentky ze Střední zemědělské školy z Bene-
šova, z České zemědělské akademie z Humpolce, ze Střední školy země-
dělské z Přerova, ze Střední školy dostihového sportu a jezdectví z Velké 
Chuchle a velká skupina byla z místní školy. Celkem se akce zúčastnilo 40 
předvádějících, kteří byli rozděleni do čtyř lotů po deseti koních. V komisi 
posuzovatelů působili za SŠCHKJ Jan Tvarůžek a za ASCHK ČR doc. Ing. 
Miroslav Maršálek, CSc., a Ing. Lenka Gotthardová, CSc.

Správné předvádění koní je potřebné nejenom při zkouškách výkon-
nosti jednotlivých plemen, při svodech koní, na kondičních zkouškách 
v různých jezdeckých disciplínách, ale také např. v komerční oblasti 
při prodeji koní. Požadované předvedení koně při zkouškách výkon-
nosti může ovlivnit jeho bodové hodnocení, následné zařazení do PK 
a potažmo i jeho uplatnění v budoucím životě. Kvalita předvedení 
koně při jeho prodeji často rozhoduje i o výši ceny koně. A úplně nej-
důležitější důvod, proč by měl být kůň správně převeden, je hledisko 
bezpečnosti – koně i předvádějícího. 

Čistý, upravený kůň a vhodně oblečený předvádějící (v jezdecké či 
svazové ústroji) jsou důležitým základem úspěchu. K tomu je nutné při-
počítat nácvik správného předvádění. Někteří koně jsou velmi vnímaví 
a po několika opakováních správného vedení se nechají vzorně před-
vést. Jiným je potřeba se věnovat několikrát v týdnu i dva tři měsíce. 
Důležité je zachovávat klid a koně pečlivě připravovat.

Komisaři hodnotili přivedení koně předvádějícím, držení otěží, posta-
vení koně do zootechnického postoje, představení koně s jeho původem 

a jméno předvádějícího, předvedení v kroku a v klusu. Občasnou chy-
bou bylo nesprávné držení otěží, nedodržení zootechnického postoje 
koně, pomalé následování koně předvádějícím v jednotlivých chodech, 
ponechání předvedení hlavně na samotném koni atd. 

Komisaři i zástupci školy velmi pozitivně hodnotili správné oble-
čení předvádějících – v jezdeckém úboru a vždy s jezdeckou přilbou na 
hlavě, kompletně pozitivní vztah ke koním – předvádění se obešlo bez 
nevhodných slov či zásahů vůči koním, všichni předvádějící i přihlížející 
se chovali příkladně a celou akci lze hodnotit velmi pozitivně. Velký dík 
patří všem, kteří se na ní aktivně podíleli. 

Na závěr byli odměněni všichni účastníci soutěže. Drobné dárky 
dostali i ti umístění na 4.–20. místě. Vítězem se stal student SŠCHKJ 
z Kladrub nad Labem Miroslav Konopa, který mj. v loňském roce 
vyhrál také Mistrovství republiky juniorů a ml. jezdců ve vytrvalosti ve 
Slavošově. Druhé místo obsadila jeho spolužačka Nicol Mrázová a třetí 
místo patřilo Veronice Hořejší z České zemědělské akademie z Hum-
polce. Jen více takových akcí ve prospěch koní, jejich chovu a využití. 

Text a foto: Lenka Gotthardová

VÝSLEDKY – PŘEDVÁDĚNÍ KONÍ 2023
1. Miroslav Konopa, SŠChKJ Kladruby nad Labem
2. Nicol Mrázová, SŠChKJ Kladruby nad Labem
3. Veronika Hořejší, ČZA Humpolec
4. Dominika Sládková, SŠChKJ Kladruby nad Labem
5. Tereza Ingrišová, SŠChKJ Kladruby nad Labem
6. Tereza Tichá, SŠChKJ Kladruby nad Labem
7. Bronislava Hellier, SŠChKJ Kladruby nad Labem
8. Veronika Honzlová, VOŠ a SZeŠ Benešov
9. Daniela Růžičková, SŠChKJ Kladruby nad Labem
10. Tereza Martínková, SŠChKJ Kladruby nad Labem
11. Klára Chrbolková, SŠDSJ Praha – Velká Chuchle
12. Anita Moravcová, SŠChKJ Kladruby nad Labem
13. Michaela Protivínská, SŠChKJ Kladruby nad Labem
14. Ela Strnadová, SŠChKJ Kladruby nad Labem
15. Kristýna Kolhová, SŠDSJ Praha – Velká Chuchle
16. Viktorie Doskočilová, SŠChKJ Kladruby nad Labem
17. Viola Kamilská, SŠDSJ Praha – Velká Chuchle
18. Anna Kotábová, SŠDSJ Praha – Velká Chuchle
19. Anna Švedcová, VOŠ a SZeŠ Benešov
20. Veronika Pavelková. SŠDSJ Praha – Velká Chuchle

PŘEDVÁDĚNÍ KONÍ JE UMĚNÍ – A JE TŘEBA SE MU UČIT
Střední škola chovu koní a jezdectví v Kladrubech nad Labem se ve spolupráci s NH Kladruby nad Labem stala pořadatelem velmi 

užitečné soutěže v předvádění koní pro studenty středních odborných škol zaměřených na chov koní, jezdectví a dostihy. Akce byla 
podpořena Asociací svazů chovatelů koní ČR a obcí Kladruby nad Labem.

AKCE
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V současné době je v Irsku chováno přibližně 100 tisíc koní a dvě 
pětiny z nich jsou angličtí plnokrevníci. Úspěšnost A 1/1 s irskou krví 
je stále intenzivnější a na našich dostihových drahách se pohybuje 
mnoho anglických plnokrevníků irského chovu. Kromě řady kvalitních 
soukromých chovů má Irsko svůj Národní hřebčín v Kildare, který se 
nachází necelou hodinku cesty z Dublinu na jihozápad. 

Kildare
Tak jako Pardubice daly jméno pardubickému okresu a později 

kraji, tak město Kildare dalo název hrabství Kildare v provincii Leinster. 
Jeho historie sahá do 5. století, kdy tu žili Keltové a po nich se jmenuje 
Cill Dara. Ve městě je velmi impozantní katedrála zasvěcená sv. Brigitě 
Irské, která ji nechala vybudovat. Brigitu pokřtil nejznámější irský svě-
tec sv. Patrik. V Kildare žije lehce přes osm tisíc obyvatel, přibližně 
stejně jako v Třeboni nebo v Hořicích. Jenže… Jenže je zde ještě Irský 
národní hřebčín umístěný v nádherných zahradách a řada dalších 
institucí s chovem koní či dostihovým sportem spojených. 

Mnoho zemí ve světě označilo své nejvýznamnější chovy koní 
jako národní hřebčíny – například Kladruby nad Labem, Topoľčianky, 
Avenches, Newmarket či Kildare ad. Mnohdy mají tyto hřebčíny velmi 
dlouhou historii, některé jsou však docela mladé. Irish National Stud 
Kildare vznikl teprve v roce 1916.

William Hall Walker
Původ hřebčína má svůj zajímavý příběh, který se nestává příliš často. 

Za vznikem Irského národního hřebčína stojí mecenáš milující koně 
a dostihy, jinak úspěšný podnikatel, organizátor a politik za konzerva-
tivní stranu. Jmenoval se William Hall Walker (25. 12. 1856 – 2. 2. 1933), 
pocházel ze Skotska a později se rodina přestěhovala do Liverpoolu, kde 
byl jeho otec pivovarníkem a později i primátorem města. W. H. Walker 
pokračoval v rodinné tradici, a rovněž podporoval umění, chov koní 
a dostihy. Jeho kůň Soarer vyhrál v roce 1896 Velkou národní, další jeho 
koně byli úspěšní i v klasických rovinových dostizích. 

V roce 1900 koupil pozemky poblíž města Kildare, v místě zva-
ném Tully, a založil zde hřebčín, z něhož pocházeli i vítězové Epsom 

Derby. O několik let později zde nechal vytvořit významnou japon-
skou zahradu. Koupil i pozemky nedaleko Newmarketu ve Velké 
Británii. V roce 1915 a 1916 obě místa věnoval britské vládě k založení 
národního hřebčína. Někteří lidé vyprávějí, že vládě nabídl Tully ke 
koupi a hřebčín u Newmarketu jí věnoval, aby mohla chovat kvalitní 
lehké koně pro potřebu obrany země. Tou dobou byla také vyhlá-
šena Irská republika, která se v roce 1922 změnila v Irský svobodný 
stát, ovšem s britským panovníkem v čele. Samostatné Irsko vzniklo 
díky nové ústavě až v roce 1937. Každopádně po roce 1943 připadl 
hřebčín v Kildare Irsku a po 2. sv. válce byl nazván Irish National Stud. 
Proces osamostatnění Irska byl zakončen v roce 1949. Někteří koně 
byli ještě přesunuti do Velké Británie, ale část jich zde zůstala. Také 
koně pro Newmarket byli ustájeni na dvou místech a až v roce 1963 
byly u Newmarketu vybudovány nové stáje a od té doby je zde sídlo 
Národního hřebčína Velké Británie. Ten od roku 2008 vlastní britský 
The Jockey Club. 

Velkorysost W. H. Walkera, který získal i titul prvního barona 
z Wavertree, byla ohromující nejenom v oblasti koní, ale i umění. On 
i jeho otec věnovali mnoho ze svých obrazů či celých sbírek do muzeí 
v Liverpoolu, Newmarketu i na dalších místech. V hřebčíně v Kildare 
má tento mecenáš vytvořenou bronzovou sochu a průvodci neopo-
míjejí o něm vždy na začátku prohlídky vděčně pohovořit. 

V mezičase se baron z Wavertree seznámil s Aga Khanem III. (2. 
11. 1877 – 11. 7. 1957), kterého podpořil v myšlence věnovat se koním 
a dostihům. Příznivci dostihů vědí, že se z něho stal nadšený chova-
tel, majitel nesmírně úspěšných dostihových koní a štědrý mecenáš 
dostihů i skokových závodů. Založil rozsáhlý chov anglických plno-
krevníků ve Velké Británii, v Irsku, ve Francii a na dalších místech. 
Tento vzdělaný a uvážlivý sultán jmenoval nástupcem svého vnuka 
nazývaného Aga Khanem IV. (nar. 13. 12. 1936), který se kromě pod-
nikání věnuje rovněž intenzivně chovu A 1/1. Oba sultáni zaujmou 
velmi zajímavými životními příběhy.

Národní hřebčín v Kildare
Do Irského národního hřebčína se můžete vydat po celý rok 

s výjimkou ledna. Na jejich webových stránkách www.irishnational-
stud.ie naleznete, že je otevřen od 9 do 18 hodin. Cena vstupenky 
činí 19 euro a zlevněné jsou za 14 euro. Celoroční permanentka je 
za 80 a rodinná (2+4) za 150 euro a můžete tam chodit každý den. 
Během návštěvy uvidíte samotný hřebčín, jehož součástí je několik 
zahrad a nejznámější je ona japonská zahrada, jež vybízí k zamyšlení 
nad životem a můžete si v ní zvolit různé trasy prohlídky, od jedno-
duché rovné po složitou klikatou, stoupající a klesající – přesně jak to 
v životě chodí. 

Koňaře zaujme nejvíce stáj plemeníků, kde je místo pro deset 
hřebců, momentálně nabízejí devět svých nejlepších anglických plno-
krevníků. Ceny za připouštění se pohybují v rozmezí od 2 tisíc do 15 
tisíc euro, ale najdou se i daleko dražší plemeníci. Hřebci mají k dispo-
zici prostorné boxy s okny umístěnými ve speciálně upravené střeše. 
Stavba pochází ze 70. let a také to svou architekturou prozrazuje. 
Přes den jsou plemeníci ve velkých výbězích, které jsou od sebe oddě-
leny dvěma vysokými ohradami, mezi kterými se dá projít a udržovat 
tam pořádek. Co je pro anglické a irské ohrady pro koně typické, jsou 
zaoblené rohy, žádný pravý úhel, aby se koně nezranili, když se třeba 

mezi sebou honí. Hřebci jsou samozřejmě ve výbězích sami, dokonce 
mají na ohradách velké informační tabule se svými jmény. 

Klisny
Součástí areálu je čtvercová stavba s dvorem uprostřed a v ní jsou 

boxy pro klisny anglického plnokrevníka. Jsou rovněž dostatečně velké, 
oddělené zdí od sousedních boxů, dveře jsou v horní části otvíratelné 
a slouží jako okno. Klisny mají dostatek klidu a soukromí. Hřebčín 
vlastní své plnokrevné stádo klisen a ročně se jim narodí okolo 50 
hříbat. Daleko více je zde však využívána služba, kterou hřebčín i jako 
servisní organizace již dlouhá léta nabízí, a to je ohřebení cizích kli-
sen. Ročně jich sem zavítá více než tři sta, a tak se tu narodí také 
právě okolo 300 cizích hříbat. 

Privátní klisny sem jsou převezeny z okolních stájí přibližně týden či 
14 dní před porodem. Personál stájí je školený na správné zacházení 
s klisnami a rovněž s jejich majiteli, takže vše je velmi profesionální. 
I když má klisna krátce před porodem, je ještě dovedena do výběhu. 
Řadu klisen vedoucí ošetřovatelé již dobře znají, tak je mohou pouš-
tět i do společného výběhu. Ty, které jsou velké individualistky, mají 
výběh samostatný nebo je vodí na procházky. Když se projevují první 
příznaky blížícího se porodu, jako jsou např. kapičky mleziva na stru-
cích vemínka klisny, chodí k výběhu každou chvíli a hlídají rodičku. 

V boxech jsou kamery, ale kontinuálně má službu školený perso-
nál, protože během noci se narodí třeba i pět hříbat. Porody u klisen 
probíhají dobře a pokud jsou hříbátko i matka v pořádku, mohou se 
na zpáteční cestu vypravit v době „porodní špičky“ i následující den 
po porodu. V Irsku i v Británii nabízejí specializované hřebčíny někdy 
i zapouštění klisen hned v první říji, takže tam klisny s potomky ještě 
třeba 10–14 dní zůstanou, mnohdy i déle. Někteří majitelé koní zvolí 
další variantu a nechají zde svou klisnu i s hříbětem až do odstavu. 
Národní hřebčín nabízí i odchov ročků a dále je může dobře doporu-
čit do tréninkových center. Majitel koně má tak o vše postaráno, za 
peníze pochopitelně. 

Ve hřebčíně v Kildare mají speciální připouštěcí budovu s vypol-
strovanou halou, což bývá na všech běžných připouštěcích stanicích. 
Chov A 1/1 je stále zabezpečován přirozenou plemenitbou. Hříbátko 
většinou kráčí či cestuje s matkou za plemeníky. Personál musí mít na 
hlavě přilbu a musí dbát všech dalších bezpečnostních opatření. 

Právě v době návštěvy s přáteli v Irsku jsme zažili část procesu – od 
těšení se na hříbě až po jeho narození a přesun zpátky do domov-
ských stájí a na pastviny. O to byl pobyt zajímavější a napínavější – 
budeme mít štěstí a narodí se klisně hříbě, právě když tu jsme, nebo si 
na radostnou zprávu počkáme až v Čechách? A zatímco jsme napjatě 
čekali, využívali jsme čas k dalším návštěvám v okolí Kildare, ale stále 
znovu i samotného hřebčína. 

Najdete zde další stáje a výběhy, kde jsou třeba zasloužilí dostihoví 
koně. Každý den okolo jedenácté hodiny je ošetřovatelé vedou na 
pastvinu a před vchodem do výběhu ještě dlouho čekají s koňmi na 
vodítku, aby se s nimi návštěvníci mohli vyfotit nebo si je pohladit. 
Koně to kupodivu docela dobře snášejí a nechají se drbat za ušima. 
V chladnějším období jsou tito koně zadekovaní. Na ohradě jejich 
pastviny jsou tabule s jejich jmény a je tam popsaná jejich vynikající 
dostihová kariéra. 

Hipologické a dostihové muzeum
Vedle této pastviny je nové hipologické muzeum nebo podle jejich 

názvu Irish racehorse experience. Zavede vás do života dostihových 
koní i dostihových fanoušků. Vybavení je velice moderní, většinou 
si informace volíte na dotykových obrazovkách, je tam promítáno 

množství krátkých filmových sekvencí. Zjistíte, kde mají v Irsku dosti-
hová závodiště, kde se běhají rovinové nebo překážkové dostihy nebo 
jejich oblíbené „hobby dostihy“ point to point, které jsou ovšem 
docela nebezpečné. Na závěr vás posadí na několik trenažérů a rych-
lým cvalem vás provezou po trase dostihové dráhy. Čím lépe na koni 
sedíte, tím víc se dostáváte do čela vaší skupiny a na závěr si prožijete 
od obsluhujícího personálu povzbudivá slova o vašem vítězství či 
pěkném umístění. Sotva se z dostihového zážitku vzpamatujete, jste 
vypuštěni do dalšího sálu, kde se právě promítá vámi zajetý dostih, 
takže si můžete zkontrolovat sed, práci rukou atd. Dobrý zážitek. 

Zahrady
Co je kromě koní a systému práce na hřebčínu ještě zajímavé, jsou 

právě ony zahrady a park kolem. Areál hřebčína hýří květinami, keři 
a vzácnými stromy. Správní budova hřebčína je zasazena do květino-
vého království, že se v něm málem ztrácí. Na jaře opravdu všechno 
kvete včetně stromů, a tak si tu můžete připadat jako v botanické 
zahradě. O areál pečuje významná skupina zahradníků – specialistů, 
a je to na něm vidět. Část zaujímá více než stoletá japonská zahrada, 
jiné části zahrad vedou k rozjímání na starých kamenech a prehisto-
rických stavbách, další část připomíná anglický park. Jen tak matně 
jsem si vzpomněla, že nám v Kladrubech památkáři zakazovali vysa-
zovat květiny a všechny stromy okolo budov by byli nejraději vykáceli. 
Nevím, co by říkali vedení hřebčína v Kildare…

Je toho ještě velice mnoho, o čem by se mohlo psát – možnost 
nákupu koně a jeho vlastnění ve formě syndikátu (dříve to bylo běžné 
pro hřebce, dnes hřebčín nabízí hlavně klisny), výborně zabezpečené 
celodenní stravování v přilehlé restauraci, široká nabídka zboží ve 
hřebčínském obchodě nebo úžasná možnost kvalitního vzdělávání. 
Můžete zde totiž absolvovat půlroční specializovaný kurz zaměřený 
na chovatelskou práci u anglických plnokrevníků. Je to hlavně o praxi 
a potřebné teorii. Přihlášky se zasílají do začátku září a kurz běží od 
ledna, kdy se začínají rodit první hříbata. Poplatek za kurz činí pro 
obyvatele EU 4 500 euro (pro ostatní je dražší). Je třeba ovládat ang-
lický jazyk. Naučíte se tu hlavně reprodukci, ošetřování, stájový mana-
gement a mnoho dalšího. A vše má svůj prověřený systém. Již několik 
našinců v Kildare studovalo. Nyní můžete zvážit, zda se sem jednou 
vydáte jako návštěvníci nebo jako zájemci o studium. Každopádně 
zde získáte mnoho krásných zážitků a inspirace.

Text a foto: Lenka Gotthardová

IRSKÝ NÁRODNÍ HŘEBČÍN V KILDARE
Irsko je známé pod označením zelený ostrov nebo také země koní. Obojí spolu souvisí. Chovají zde hlavně anglické plnokrevníky, 

irské koby, poníky connemary a některá další plemena. V ČR mají tato plemena své zástupce a my se podíváme na první z nich. 

Bronzová socha mecenáše a zakladatele hřebčína Williama Hall Walkera

Česká vlajka mezi 35 dalšími před budovou vzdělávacího střediska 
dokládá účast českých absolventů speciálních kurzů

Logo Irského národního hřebčína

Slavní dostihoví koně na odpočinku na jaře ještě pod teplými 
přikrývkami

Stáje plemenných hřebců

Správní budova hřebčína

INFORMACEINFORMACE
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Krátce před sedmou hodinou ranní se v sasovském jezdeckém 
areálu pohybovaly dvě osoby v holínkách. Nezasvěcený si mohl mys-
let, že jsou to podivíni, kteří potřebují umýt gumáky a rosa je k tomu 
přímo ideální prostředek. Realita však byla jiná. V sluncem zalité 
orosené trávě se stavěla trať formanské jízdy a parkur ovladatelnosti 
s kládou. Zelený a fialový sprej se statečně pral s vodou na zeleném 
pažitu a svou úlohu splnil na jedničku. Po osmé hodině bylo na trati 
vše nachystáno. Mezitím začalo navážení stánku s občerstvením. 
A musím přiznat, že jsem ani netušil, kolik lidi vlastně taková akce 
zaměstná.   

Před devátou hodinou se začali sjíždět první vystavovatelé a sou-
těžící. Z blízkého i dalekého okolí přijeli předvést své koně nadšenci, 
kteří se neživí prací s nimi, ale je to prostě jejich koníček. 

Krátce po desáté hodině program začal přehlídkou klisen s hříbaty. 
Celkem jedenáct vystavovatelů se předvedlo opravdu perfektně.

Českomoravské klisny s hříbaty 
1/428 Bora po hřebci 2955 Bošar a z klisny 59/967 Zlatka s klisnič-

kou Bogy, nar. 22. 4. 2023 po 1699 Agy. 
59/971 Eržika-Pyr po hřebci 2821 Aram a z klisny JM 4500 Ema. 

Klisnička Miranka, nar. 3. 4. 2023 po 1959 Miran-2. Obě klisny s hří-
baty dovezl z Nevcehle Rosťa Hemza.

49/402 Iris po hřebci 1437 Maral a z klisny 61/245 Nora. Hřebeček 
Argo nar. 10. 4. 2023 po 1699 Agy. Majitelem je Pavel Caha ze 
Svatoslavi.

44/296 Lina po hřebci 2822 Bagram a z klisny 44/684 Lysa. 
Hřebeček Apollon, nar. 15. 4. 2023 po 2881 Agar. Z Pičína s nimi 
dorazila Milada Řehková.

56/593 Zora po hřebci 2881 Agar, z klisny 56/302 Tereza. 
Hřebeček Marlin, nar. 3. 4. 2023 po 2693 Mystic. Majitelem je Jiří 

Müller z Ivanovic.
50/803 Barma po hřebci 1314 Baroš, z klisny 55/716 Markýza. 

Hřebeček Bošar Prakšický, nar. 28. 3. 2023 po 2955 Bošar. 
Z jihomoravských Prakšic dovezl koně Tomáš Matuš.

55/593 Gretina po hřebci 2060 Artur, z klisny 59/20 Astra. Klisnička 
Běta, nar. 20. 3. 2023 po 1958 Blaník. Do Jihlavy dojeli z Chlístova 
a vlastní je Svata Rygl.

Muráňská klisna Neugot z Netolic l-59 Odesa, po hřebci 3414 
Nuget z Podolia, z klisny 168 Sandra. Klisnička Wala, nar. 19. 3. 2023 
po otci 2318 Wendelín. Z Plané u Českých Budějovic je přivezla Lída 
Hrušková.

Norická klisna 26/771 Lucerna po hřebci 444 Neugot l-20, z klisny 
26/344 Léna. Klisnička Wendy nar. 2. 4. 2023 po 2318 Wendelín. 
Majitelem této dvojice koní je Vojta Tomek z Kamenného Újezdu, 
Březí u Českých Budějovic, odkud k nám dorazili.

Slezská norická klisna 1/447 Samanta LH po hřebci 1700 Ryho, 
z klisny 67/326 Sandra. Hřebeček Bonifác, nar. 20. 3. 2023 po otci 
1061 Brynet. Z Lokte u Čechtic k nám s nimi přijel Michal Dvořák.

Slezská norička 72/38 Erna po hřebci 2885 Steiman, z klisny 
72/692 Ema. Klisnička Ebra, nar. 28. 3. 2023 po 2582 Baris. Z Třeštice 
se s nimi dostavil Pavel Kodys.

Rád bych podotknul, že všichni předvádění koně byli ve velmi dob-
rém výživném stavu, a pokud matce něco málo na hmotnosti chybělo, 
její hříbě to hrdě nosilo na sobě. Poděkování patří všem vystavovate-
lům, kteří se k nám dostavili, někteří byli z opravdu velké dálky. Jsme 
rádi i za účast ostatních chladnokrevných plemen, neboť nás spo-
juje jeden hlavní cíl – udržitelnost našich chovů a využití našich koní. 
V této těžké době to není lehký cíl, řekl bych, že je přímo nelehký.

Po přehlídce chladnokrevných klisen s hříbaty a plemenných 

hřebců a představení jednotlivých účastníků hobby závodů přišel pro-
stor pro předvedení jezdeckých koní. Rodina Jiřího Vejmělka prezen-
tovala své svěřence, na kterých se účastní skokových závodů, a klisny 
s hříbaty. Děkujeme jim za poskytnutí jejich pronajatého areálu, kde 
jsme se cítili opravdu jako doma, a za skvělý servis občerstvení, pro-
tože i díky tomu celá akce probíhala ve velmi přátelském duchu.

Po představení klisen s hříbaty a předvedení ostatních účastníků 
následoval krátce po poledni slavnostní nástup. Znovu byly předve-
deny klisny s hříbaty a plemenní hřebci. 

Plemenní hřebci za ČMB
1699 Agy a 2329 Markus, kteří působí na stanici Kosov a po ose 

s nimi přijel Josef Anderle.
1586 Santys působící na stanici v Leštině u Světlé nad Sázavou, 

kterého nám ho předvedl na ruce Jiří Šupita.
Slezského norika 2202 Burbon z Lovčic ze Stáje Těchov přivezli pra-

videlní účastníci našich akcí v čele s majitelkou Věrou Svobodovou.
Po skončení nástupu následovala porada a losování pořadí závod-

níků. Ale byla to vůbec porada? Ne, na našich akcích se neradíme. Vše 
jede podle předem nastavených pravidel, která jsou jasná. Vyměňte 
si pořadové číslo, pokud potřebujete přepřahat a musí to mít spád. 
A jde se závodit. Na to dohlíží náš rozhodčí Petr Sidimák, který už pár 
ročníků soudcuje akce našeho svazu a dělá to dobře. Letos s sebou 
dovezl sebou „Sidteam“ – jeho holky se s kluky staraly o vše na kol-
bišti a za to jim patří poděkování.

Po losování pořadí následovala prohlídka trati formanských jízd 
a poté se šlo ihned závodit. Do závodu nastoupilo dvanáct soutěží-
cích jednospřeží a čtyři páry. Soutěžící se poprali s tratí na výbor-
nou. Ta byla pro jednospřeží i dvojspřeží stejná, a jelikož se jelo 
opravdu rychle, bylo brzo hotovo. V jednospřeží se umístil na první 
příčce Ivo Vaněk s Astrou, druhý byl Radek Kocmánek s Maxem, třetí 
Eva Matyšová s Navírem, na děleném čtvrtém místě Lída Hrušková 
s Lucernou a Zdeněk Kala s Burbonem z Lovčic, na pátém Vladimír 
Kováčik s Danielem, šestý byl Pavel Kodys s Ernou, sedmý Martin 
Kott s Foresterem, osmý Matěj Kodys s Ernou, devátý David Novák 
s Princem, desátý Rosťa Hemza s Borou a jedenáctý David Novák se 
Šponou z Hradčan. V dvojspřeží si poradil nejlépe Zdeněk Kala s Bur-
bonen z Lovčic a Benem, druhý dojel Josef Anderle s Agym a Mar-
kusem, třetí Marťa Pekárková s haflinskými klisnami Eliškou a Annie 
a čtvrtý David Novák s Princem a Šponou z Hradčan. 

Vyvážení klády a srážení kuželu s míčkem v libovolném směru 
potrápilo každého, kdo se postavil na start ovladatelnosti v kládě. 
Zejména jednospřežím dělalo srážení kuželu čelem klády velké pro-
blémy a vzbuzovalo údiv nad tím, jak rychle se kláda dovede oto-
čit. Ale vše se zvládlo bez toho, aby se stalo něco nebezpečného. 
V jednospřeží se jako první umístil Radek Kocmánek s Maxem, na 

druhém místě David Novák se Šponou z Hradčan a hned na třetím 
s Princem, čtvrtý byl Vladimír Kováčik s Danielem, pátý Pavel Kodys 
s Ernou, šestá Eva Matyšová s Navírem, sedmý Matěj Kodys s Ernou 
a osmá Lída Hrušková s Lucernou. Ve dvojspřeží byl vítězem Zdeněk 
Kala s Burbonem z Lovčic a Benem, druhý Josef Anderle s Agym 
a Markusem a třetí David Novák s Princem a Šponou z Hradčan.

Celkovým vítězem jedenospřeží se stal Radek Kocmánek s Maxem, 
druhý skončil Vladimír Kováčik s Danielem a třetí Eva Matyšová s Naví-
rem. Ve dvojspřeží zvítězil Zdeněk Kala s Burbonem z Lovčic, na druhé 
příčce se umístil Josef Anderle s Agym a Markusem a na třetí David 
Novák s Princem a Šponou z Hradčan.

Celým nedělním programem nás již poněkolikáté provázela Eva 
Matyšová. Pomocnou neboli počítací rozhodčí byla Ilona Čuperová. 
Oběma velmi děkujeme a těšíme se na další spolupráci.

Rádi bychom touto cestou poděkovali všem vystavovatelům a sou-
těžícím, kteří obětovali svůj čas, přijeli za námi a strávili jsme spolu 
krásný den. Děkujeme všem pořadatelům, kteří se účastnili příprav 
a chodu akce, Jirkovi Vejmělkovi, jeho rodině a kamarádům za spolu-
práci. Pokud to okolnosti dovolí a bude dobrá vůle všech zaintereso-
vaných, rádi se do Sasova za rok vrátíme.

Za Svaz chovatelů českomoravského belgického koně 
Josef Pernička

Foto: Kristýna Koroptvička Čuperová

DEN CHLADNOKREVNÝCH KONÍ – JIHLAVA-SASOV
V Jihlavě-Sasově proběhl v neděli 28. 5. 2023 proběhl Den chladnokrevných koní, na kterém si dali dostavení chovatelé chladno-

krevných plemen. Svaz českomoravského koně připravil v malebném údolí jezdeckého areálu podívanou, která v kombinaci s počasím 
potěšila každého návštěvníka.  

CHOVATELSKÁ AKCE CHOVATELSKÁ AKCE

Jiří Müller a klisna 56/593 a hřebeček Marlin po 2693 Mystic Milada Řehková a klisna 44/296 Lina a hřebeček Apollon po 2881 
Agar

Náruční 1699 Agy a podsední 2329 Markus vedení Josefem 
Anderlem

Radek Kocmánek a 40/799 Max

Tomáš Matuš a klisna 60 803 a hřebeček Bošar Prakšický po 2955 
Bošar

Klisna 1/428 Bora, kočí Rostislav Hemza a přísedící Michal Hemza
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Pro alespoň základní představu o kladrubském teplokrevném 
chovu je nutné se vrátit zpět do historie a připomenout si základní 
milníky utvářející českého teplokrevníka. Hřebčín Kladruby nad 
Labem získal v roce 1560 císař Ferdinand I. Jeho syn Maxmilián II. 
Habsburský tam nechal dovážet koně ze Španělska a později i z Itálie 
(Neapol). Dekretem z roku 1579 nechal Rudolf II. povýšit původní 
koňskou oboru na císařskou. Chov koní v Čechách dosáhl tak dob-
rého jména, že kůň chovaný v tehdejších hřebčínech byl označo-
ván jako „Equus Bohemicus“. Roku 1634 byla k hřebčínu připojená 
Smrkovická obora zkonfiskovaná z majetku Albrechta z Valdštejna. 
Chovné stádo ze Smrkovic v té době čítalo asi 600 koní špičkového 
původu. Valdštejnovi hřebci byli nejlepším chovným materiálem dove-
zeným ze šlechtických a královských dvorů celé Evropy. Kvůli dlouho-
trvajícím válkám s Turky byly stavy koní v zemi nejen sníženy, ale ani 
kvalita chovu nebyla valná. Pro zajímavost můžeme na úvod uvést, že 
již v roce 1729 se podle evidence v hřebčíně nacházelo 294 dospě-
lých koní, z toho 12 hřebců a 75 klisen jezdeckého rázu. Souhrnný 
stav včetně hříbat čítal kolem tisíce koní. Až roku 1736 císař Karel 
VI. zakázal vývoz českých koní, aby zajistil dostatek remont pro své 
vojsko. Jeho dcera Marie Terezie musela hned od počátku své vlády 
bojovat hlavně proti Prusku. Současné záznamy sahají do roku 1757, 
kdy bohužel v Kladrubech došlo k požáru a byly zničeny veškeré 
písemnosti včetně plemenných knih. Patentem Marie Terezie z 13. 
srpna roku 1763 byl zemský chov koní v habsburské monarchii svěřen 
vojenskému velení. Krajské správy musely provést soupis a klasifikaci 
zemských hřebců i klisen a chovní jedinci obdrželi výžehy. Majitelé 
takto označených koní byli zbaveni povinnosti platit za ně dobytčí 
daň. I tak měl rolnický chov nízkou kvalitu, neboť příslušníci šlechty 
se bránili využívání kvalitního plemenného materiálu pro potřeby sel-
ského chovu. Tento problém vyřešilo nařízení Josefa II z roku 1770, 
podle kterého převzala všechny plemenné hřebce od šlechty a maji-
telů panství vojenská správa. Cílem bylo nejen řízení plemenitby 
a chovu, ale zejména zajištění potřebného počtu koní pro armádu 
pomocí remontování z rolnické produkce. Pro doplnění stavu státních 
plemeníků a pozvednutí zemského chovu dal Josef II. zřídit korunní, 
tedy císařské hřebčíny v Mezöhegyes (1784) a v Radovci (1792). Zde 
byli chováni pouze teplokrevníci, chladnokrevný chov nebyl v té době 
v monarchii rozšířen. V 19. století došlo ke změně skladby chova-
ných koní. Do popředí zájmu se dostávali rychlejší koně na podkladě 
rakousko-uherských polokrevných kmenů a anglický plnokrevník 
se těšil značné popularitě. Matky byly importovány přímo z Ang-
lie a z hřebců se osvědčili například: Grimalkin, Falkoneere, Murat, 
Engeneer, Old England a North Star. Z tehdejšího plnokrevného 
chovu pocházel vítěz Rakouského derby z roku 1872 Drum Major. 
Pro nedostatek finančních prostředků byl roku 1877 chov plnokrev-
níka v Kladrubech zrušen a plnokrevné stádo bylo použito ke korekci 
teplokrevného chovu. Roku 1868 působilo v českém teplokrevném 
chovu 178 orientálních plnokrevníků, 197 anglických plnokrevníků 
a 63 Noniů. Dále 46 kladrubských hřebců, 19 norfolků, 7 lipicánů 

a 4 angličtí plnokrevníci. Používání arabských a anglických hřebců 
způsobovalo u koní zemského chovu stálé zeslabování a konečně 
i přešlechtění. Takto nedostatečně odchovaný kůň nevyhovoval ani 
vojenské správě ani zemědělství, které vyžadovalo a využívalo koně 
silnějšího a ranějšího. I vojenská správa následně uznala, že nelze rol-
níky nutit k chovu lehkého polokrevníka, a proto bylo ustanoveno, že 
v Radovci a Piberu se budou odchovávat větší a mohutnější pleme-
níci. Bylo tedy započato s dodáváním mohutnějších hřebců, zejména 
silných anglických plnokrevníků a Noniů. 

Mezníkem ve vývoji chovu koní v Čechách byl rok 1867, kdy 
byl přerušen příliv plemeníků z uherských hřebčínů Mezöhegyes 
a Kisbér. Rakouské hřebčíny Radovec a Piber nebyly schopny pokrýt 
potřebu českého a moravského chovu počtem ani mohutností, 
která byla žádána pro stále intenzivnější zemědělství, a proto bylo 
započato s importem anglonormanů z Francie. Ti neodpovídali sta-
noveným požadavkům na hnědáky bez odznaků, a tak byl jejich 
chov nahrazen koněm clevelandským. Plemenitbu v českých zemích 
na zemské úrovni zajišťovaly kromě rakouských hřebčínů také české 
vojenské hřebčince a dvorní hřebčín v Kladrubech nad Labem, kde 
základní stádo čítalo 70 klisen. Roku 1869 bylo řízení chovu koní 
svěřeno Ministerstvu orby. Armádě byl ponechán dozor nad sprá-
vou hřebčinců a hřebčínů ve státní správě. Rolnický chov se však 
snažil o rozšíření chovu chladnokrevníků, který armáda všemožně 
omezovala hlavně nákupem a preferováním mohutnějších hřebců. 
Na stanicích působilo 18 anglických plnokrevníků, 192 anglických 
polokrevníků, 22 norfolků, 59 anglonormanů, 14 hannoveránů, 37 
hřebců oldenburských, 81 orientálních polokrevníků, 4 lipicáni a 2 
klabonosí kladrubští hřebci. Kvůli rozdílným potřebám armády a rol-
nictva bylo roku 1891 přikročeno k celkové reorganizaci a rajonizaci 
chovu koní v celé monarchii. Stav plemeníků se zvýšil o 62 olden-
burských hřebců a bylo evidováno i 23 anglických plnokrevníků, 
111 anglických polokrevníků, 100 norfolků, 37 noniů, 116 anglo-
normanů a 1 hannoveran, dále pak 35 orientálních hřebců, 3 lipi-
cáni a 11 kladrubských hřebců klabonosých. Ze státních hřebčínů 
byli dodáváni zemskému chovu ti nejmohutnější polokrevní pleme-
níci a byli odchováváni plemeníci z nakoupených mohutnějších hře-
bečků zemského chovu. Kvůli neustálé snaze o zvýšení mohutnosti 
převážil u chovatelů zájem o chladnokrevné koně. Tehdejší produkty 
českého chovu byly celkem vhodně upotřebitelné pro zemědělství, 
ale byly také vhodným tržním zbožím doma i v cizině. Hříbata se 
vyvážela ve velkém zejména do Rakouska a do Bavor. V roce 1911 

byl počet chladnokrevných hřebců v českých zemích vyšší než tep-
lokrevných – statistika uvádí 296 chladnokrevných a pouze 260 
teplokrevných hřebců, z nichž téměř polovina byla oldenburského 
původu, nebo šlo o jejich syny domácího chovu. Před započetím 
světové války v roce 1914 je počáteční stav koní v hřebčíně Kladruby 
udáván na 440 kusů, z toho 94 chovných klisen.

Během první světové války (1914–1918) bylo mnoho koní odve-
deno k vojenským účelům, ušetřeni byli pouze koně vadní, staří či 
březí klisny. Velká část chovatelů se snažila svou klisnu za každou 
cenu zapustit, aby zabránili odvodu na frontu a zároveň získali peníze 
z prodaného hříběte. Protože i dobří hřebci byli na frontě, pouštělo 
se mladými či vadnými hřebci, což chov koní ještě více poškodilo. 
Zároveň zvyšující se cena masa často dohnala majitele i k prodeji 
svých chovných klisen. 

Dvorní hřebčín Kladruby nad Labem byl až do roku 1918 v majetku 
Habsburků a koně zde chovaní byli dodáváni do vídeňských dvorních 
stájí. I teplokrevný chov clevelandských hnědáků byl převážně zamě-
řen na produkci kočárových koní pro denní potřebu a pouze v malé 
míře na chov koní jezdeckých. Šlo o mohutné hnědáky bez odznaků 
s vydatnými chody a dobrým temperamentem. Původem náležely 
k hřebcům Potto Marquis, Horsfall, Hornpool, Tarant, Rafael a Breas-
ton Prince.

Po převratu připadl chov koní pod Ministerstvo zemědělství, které 
jako hlavní poradní sbor jmenovalo tříčlenný komitét. Největší přímou 
podporou ze strany státní správy bylo opatřování vhodných hřebců 
pro plemenitbu. Pro produkci prochovaných plemenných hřebců jako 
korektorů zemského chovu s vysokou plemennou hodnotou a dědi-
vou silou měl sloužit státní hřebčín Kladruby nad Labem. 

Již roku 1919 se objevují požadavky na vytvoření českého koně, 
který by plně vyhovoval hospodářským požadavkům a zároveň by byl 
přizpůsoben domácímu prostředí. Podle tehdejších představ mělo 
jít o mohutného teplokrevníka vhodného k hospodářským pracím. 

Poválečný stav koní v Čechách byl žalostný, jen v Čechách chybělo asi 
200 plemenných hřebců. Protože domácí hřebčíny neměly dostatek 
plemenného materiálu, byli koně ve velké míře dováženi ze zahraničí. 
Konkrétně šlo o 17 anglonormanských hřebců z Francie a dále hřebce 
z Holandska a Oldenburska. Získat plemenné hřebce z jiných států 
nebylo možné, neboť i tamní hřebčíny byly vyčerpány válkou. 

Podobu zemského chovu neurčovaly pouze státní ústavy pro chov 
koní, ale i soukromníci se svými koňmi. Do hřebčínů byli budoucí 
plemeníci kupováni jako odstávčata nebo jako dvou- a tříletí koně. 
Bylo stále dbáno na mohutnost a ranost, ale současně byl i sledován 
cíl, aby se chov koní pokud možno v co nejkratší době osamostat-
nil a byl odpoután od dovozu cizích plemen. Protože ale v českém 
chovu převládala oldenburská krev, bylo pokračováno na tomto pod-
kladě. S doplňováním plemenných hřebců byla věnována zvýšená 
pozornost i klisnám. Klisny pozůstalé z válečných dob byly vybírány 
a registrovány do plemenných knih. Nejlepší chovatelé byli odmě-
ňováni a pořádali se státní výstavy plemenných koní. Byly založeny 
okresní plemenné knihy a nejlepší klisny byly zapisovány do zemské 
(kmenové) plemenné knihy. Plemenný materiál byl pravidelně při jar-
ním a podzimním třídění kontrolován a docházelo i k takzvanému 
brakování (vyřazení starých koní, koní s vadami nebo neplodných kli-
sen). Vyřazení koně se prodali na následné aukci. Tito koně mohli být 
koupeni soukromníkem a kvalitní hříbě od klisny mohlo být znovu 
prodáno hřebčínu.

Po státním převratu byl počet koní v Kladrubech značně snížen. 
Převzato bylo 385 koní, z nichž další část byla prodána na dražbách 
a vyřazováním starých koní klesl počet pouze na 28 kladrubských 
hnědek, z kterých se o rok později narodilo 20 hříbat po oldenbur-
ských hřebcích Gidelherr a Richmund. V lidech panovala averze vůči 
císařství a ke všemu, co jej připomínalo. Starokladrubští koně nebyli 
v zemském chovu žádáni a ocitli se tak na hraně zániku. O jejich 
záchranu se v pozdějším období zasloužili zejména prof. PhDr. et 
MUDr. František Bílek, DrSc., Dr. Ing. František Lerche a doc. Ing. 
Jaromír Dušek, CSc.

Od dubna 1919 nastoupil do vedení hřebčína jako ředitel Václav 
Volf, bývalý plukovník vojenského hřebčince v Radovci. Hlavní náplní 
se stal chov anglického polokrevníka na základě klisen získaných z lik-
vidační podstaty rakousko-uherských hřebčínů v Radovci a Piberu. 
Hřebčín získal 50 polokrevných klisen, 16 plnokrevných klisen a dále 
59 mladých klisniček. Hnědé clevelandské klisny a hnědé klisny po 
anglických plnokrevnících byly převedeny do polokrevného stáda. 
Nově vytvářené stádo se skládalo z kmenů Furioso, Przedswit, Gidran 
a částečně i Nonius. Polokrevná stáda byla dále členěna podle pohlaví 
a původu na hnědé a ryzé a stala se základním pilířem chovu českého 
teplokrevníka u nás. 

Zde nyní naše cesta za historií teplokrevného chovu koní v Čechách 
a v Kladrubech nad Labem končí. Další pokračování se zaměří na nej-
významnější teplokrevné hřebce působící od roku 1918 v Kladrubech 
nad Labem. Pokud máte ve svém archivu fotografie klisen pochá-
zejících z kladrubských rodin, můžete se jejich zasláním na email: 
veroa@seznam.cz zapojit do tvorby tohoto jedinečného seriálu. 

Text: Veronika Konvalinková
Foto: Archiv autorky

HISTORIE TEPLOKREVNÉHO CHOVU 
V KLADRUBECH NAD LABEM

Český teplokrevník je neodmyslitelně spjat s teplokrevným chovem hřebčína Kladruby nad Labem. V jednotlivých dílech připrave-
ného seriálu vás postupně seznámíme se základními rodinami klisen, které již v minulosti podrobně zdokumentoval, seřadil a popsal 
pan Otto Dlabola. Mnohé z rodin od té doby již zanikly, některé jsou v kritickém ohrožení (zbývají pouze 1–2 klisny v reprodukčním 
věku), jiné se naopak těší popularitě chovatelů a každým rokem se rozrůstají. Celkem je zmapováno přes čtyřicet teplokrevných rodin, 
v současné době je jich aktivních pouze čtrnáct. Narazit v původech dnešních moderních sportovních koní na elitní klisny z kladrub-
ského stáda je čím dál tím vzácnější, a o to více chovatelsky cennější. Koně odchovaní z těchto rodin jsou ukázkou více než stoleté 
poctivé chovatelské práce a stále by se mělo připomínat, že to nejlepší chovné jádro českého chovu vzniklo právě u nás doma. 

CHOV CHOV
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Paní posuzovatelka byla velmi mile překvapena obrovskou účastí 
vystavovatelů. Podle jejích slov je ve Velké Británii mnoho výstav 
z důvodu nízkého počtu přihlášených zrušeno a výstavnictví tam 
prochází těžkou zkouškou. Proto NPS velmi těší veliký zájem vysta-
vovatelů, důkazem čehož je přes 350 startů za oba dva dny, mnoho 
nových tváří a v neposlední řadě také spokojenost účastníků. 

Hned na první výstavě sezony padaly rekordy. Třídy Mladých vysta-
vovatelů jsou nejoblíbenější speciální výstavní třídou na výstavách 
NPS již dlouho a v Kolesách tomu nebylo jinak. V průběhu víkendu 
jich díky obrovskému počtu přihlášek bylo vypsáno dokonce devět. 
Ty byly rozděleny podle věku vystavovatelů a všechny byly výborně 
obsazeny. V sobotu byly otevřeny dokonce dvě třídy pro tu nejmladší 
věkovou kategorii – děti do 8 let. V obou z nich zvítězila osmiletá 
Tonička Nacházelová (Dolce Ranch), která soutěžila se dvěma 
koňmi. V první třídě vystavovala shetlandskou klisnu ve standardním 
typu britského chovu Yarpha Venus, druhé vítězství si vybojovala 
s klisnou irského koba Kira. Mezi devíti- a desetiletými vystavova-
teli zazářila brilantním výkonem Martina Kolaříková s valachem 
velšského ponyho v typu kob Pretoria Cedrik. V kategorii 11–12 let 
jsme nejlepší výkon viděli v podání zástupců Farmy Sýkorův mlýn 
– Michaely Kunstové a klisny WMP Goldmane Silent Victory. Pro 
soutěžící v kategorii 13–16 let musely být rovněž z důvodu velkého 

počtu startujících otevřeny dvě třídy. Obě vítězství získali reprezen-
tanti Farmy Baštěk, dokonce v obou případech se na nejvyšší příčku 
posunuli vystavovatelé, kteří startovali se stejnou klisnou. Tou byla 
klisna plemene velšský pony Saggi, kterou vystavovala nejprve Beata 
Bendová, a poté Edita Synková. 

V neděli pak ve třídě Mladých vystavovatelů pro děti do 8 let zví-
tězil Dominik Lukeš se shetlandským valachem Victorem of Very 
(JK Valdar), v kategorii dětí 9–13 let se štěstí usmálo na Dominikova 
staršího bratra Kristiána Lukeše, který vystavoval valacha plemene 
velšský pony v typu kob Trawel Bonbona, a v silně obsazené třídě 
vystavovatelů ve věku 14–16 let si nejlépe vedla Petra Jelínková 
s WPBr valachem Jankem (MPK Týn). 

Paní posuzovatelka konstatovala, že celková úroveň mladých 
vystavovatelů v ČR je velmi vysoká a je potěšující vidět, jaký zájem 
děti a junioři v ČR o vystavování mají. Ráda by všem udělila několik 
dobrých rad, které by jim mohly být v jejich kariéře mladých vysta-
vovatelů v budoucnu užitečné. Při naklusání je důležité nezapomí-
nat na to, že je potřeba se vyhnout situaci, kdy vodič předběhne 
koně a byť jen krátký okamžik ho táhne za sebou. Zejména u věkově 
nižších kategorií bylo vidět, že všichni soutěžící ještě nemají jasno, 
jak se správně pohybovat po středové čáře a nepodařilo se jim před-
vést koně v klusové pasáži rovně. Někteří z vystavujících napříč všemi 

V. ŠAMPIONÁT NATIVNÍCH BRITSKÝCH PLEMEN 2023
Národní pony společnost (NPS) zahájila výstavní sezonu 2023 ve velkém stylu. První akcí NPS letošní sezony byl již pátý ročník 

Šampionátu nativních britských plemen, který se konal podruhé v krásném areálu Stáje Vasury Kolesa v Kolesách u Kladrub nad Labem. 
Rozsáhlá dvoudenní akce nabídla nejen soutěžícím, ale i divákům pestrý a zajímavý program. Každý si zde mohl vybrat to, co je jeho 
srdci nejbližší. Součástí výstavy byly jak klasické chovatelské třídy na ruce, tak speciální výstavní třídy a rovněž i třídy sportovní. Pozvání 
posuzovat přijala paní Barbara Evans z Velké Británie, dlouholetá chovatelka a zkušená posuzovatelka s velikou praxí, která se po oba 
dva dny věnovala zejména chovatelským a speciálním výstavním třídám, sportovní třídy společnými silami rozhodovaly dámy Eva 
Zelená a Rafífa Hamoudová. Velmi důležitou součástí každé výstavy jsou také stevardi, kteří dle pokynů posuzovatele řídí veškerý chod 
událostí ve výstavním kruhu. V letošním roce tuto roli zastávaly slečny Dominika Marečková a Jana Matoušková. 

věkovými skupinami také při předvedení koně ve výstavním postoji 
zapomněli posuzovateli ustoupit do strany a umožnit mu pohled na 
přední končetiny koně v okamžiku, kdy si posuzovatel koně obchází. 
Pokud se mladí vystavovatelé na tyto aspekty zaměří, jejich předve-
dení se posunou zase o úroveň výše. 

Třídy Mladých vystavovatelů vyplnily celé sobotní dopoledne 
a odpoledne na ně navázaly jezdecké speciální výstavní třídy. Nejprve 
jsme měli možnost zhlédnout výborně obsazenou jezdeckou třídu 
Open Ridden, kde se nám představili zástupci velšských horských 
pony, velšských pony, velšských kobů, WPBr a irských kobů. Jedná se 
o jezdeckou třídu, která je otevřena pro koně čtyřleté a starší a jezdce 
bez omezení věku, vyjma jezdců startujících na hřebcích, ale hřebce 
jsme v této třídě neviděli. Nejmladším z vystavovaných koní v této 
třídě byl valach irského koba – pětiletý Surprise startující s paní Janou 
Mrnkovou. Hodnocení každé dvojice se skládalo ze společného před-
vedení ve skupině, které bylo divácky velmi atraktivní, neboť jsme 
mohli vidět současně deset různých koní při předvedení ve všech 
chodech. Některé z předváděných koní společné předvedení vybu-
dilo a rozradostnilo do té míry, že si z radosti „vyhodili z kopýtka“, 
což je v této výstavní třídě nežádoucí a projevilo se to na jejich cel-
kovém hodnocení. Druhou část této výstavní třídy tvořilo individu-
ální předvedení jednotlivých dvojic v krátké úloze, jejíž součástí byla 
i pasáž prodlouženého cvalu. K tomu všemu se pak ještě připočítaly 
známky za exteriér a typ koně. Na základě všech těchto kritérií paní 
posuzovatelka sestavila výsledné pořadí. Vítězkou se stala Kateřina 
Stránská s valachem WPBr Indian Esprit (50 % krve velšského koba 
a 50 % krve anglického plnokrevníka) reprezentující hřebčín Vallaro, 
která si za své vítězství připsala prvních 6 bodů do seriálové soutěže 
NPS Kmitex Open Ridden Šampionát 2023, jejímž generálním partne-
rem je v letošní sezoně společnost Kmitex.

I junioři nás potěšili svými výkony. V jezdecké výstavní třídě jsme 
viděli sedm startovních dvojic, mezi nimiž byly nejen známé tváře, 
ale také několik nováčků. Průběh juniorské třídy je v podstatě shodný 
s průběhem třídy Open Ridden. Rozdíl je pouze v tom, že v indivi-
duální úloze jezdci nepředvádějí prodloužený cval. U vítězné dvojice, 
kterou se stala Martina Kolaříková s Pretoria Cedrikem (JS Bílov) 
paní posuzovatelka ocenila dobré předvedení ve všech chodech, pro-
ježděnost a přiměřený stupeň shromáždění, výborný exteriér a typ 
koně a správnou výstroj a úbor jezdce. I přesto, že dvojice při jed-
nom z nacválání chybovala a zacválala do kontracvalu, paní posuzo-
vatelka ocenila to, že jezdkyně okamžitě zareagovala a cval opravila. 
S touto chybou se potýkaly i jiné dvojice v této třídě, ale někteří jezdci 
buď vůbec cval neopravili, nebo jim to trvalo velmi dlouho. Také tuto 
výstavní třídu v letošním roce podporuje společnost Kmitex a jed-
notlivé dvojice budou tedy sbírat body v průběhu celé sezony do 
seriálové soutěže NPS Kmitex Junior Ridden Šampionát 2023. Všem 
držíme palce a společnosti Kmitex děkujeme za podporu jezdeckých 
výstavních tříd. 

Určitě můžeme všechny dvojice pochválit za snahu o co nejlepší 
předvedení, ale i zde bychom si dovolili tlumočit několik postřehů 
paní posuzovatelky k výše uvedeným jezdeckým výstavním třídám. 
Je důležité připomenout, že koně ve výstavním kruhu nepředvádíme 
v pracovním klusu, ale pouze v lehkém klusu, ve cvalu zase nejezdíme 

v lehkém sedu, ale v pracovním cvalu. Část soutěžících se potýkala 
s chybami při nacválání a s kontracvalem. Zejména u mladých koní 
nebo koní, kteří na výstavy pravidelně nejezdí, může výstavní atmo-
sféra způsobit ztrátu koncentrace, která pak následně vede k chybám 
při nacválání. Paní posuzovatelka doporučuje jezdcům, kteří se do 
této situace dostanou, aby se snažili vždy co nejdříve kontracval opra-
vit. Výkon koně samozřejmě ovlivňuje i správná výstroj, jejíž důležitou 
součástí je vhodné padnoucí sedlo, které by mělo dobře pasovat na 
hřbet koně, nemělo by omezovat pohyb lopatky a nemělo by být pří-
liš dlouhé. 

Jezdecké výstavní třídy dále pokračovaly jezdeckými třídami pro 
nejmladší kategorii jezdců (děti od 3 do 9 let) na poníkovi vedeném 
vodičem. Jedná se o Lead Rein třídy, které jsou zahrnuty do seriálové 
soutěže NPS Agrolex Lead Rein pohár 2023 podporované společností 
Agrolex, jež je již druhým rokem generálním partnerem tohoto seriálu. 
V kategorii shetlandských pony zvítězila Naira Delveti se shetland-
ským valachem dánského chovu Lille Rosendals Captain Jack a vodi-
čem paní Ditou Delveti (Czech Riding Club), která v loňské sezoně 
v rámci tohoto seriálu dosáhla až na úplný vrchol a získala titul NPS LR 
šampionky v kategorii MM a MMPBr pro rok 2022, kde ale startovala 
s WPBr valachem Nugetem von Deshaides. A právě s tímto valachem 
vyhrála Naira Delveti i druhou LR třídu určenou pro zástupce MM 
plemen a MMPBr v doprovodu vodiče paní Dity Delveti a připsala si 
6 bodů do celoročního hodnocení. V kategorii Nadějí určené startu-
jícím prvním a druhým rokem jsme v letošním roce přivítali ve výstav-
ním kruhu mnoho nových tvářích. Paní posuzovatelku nejvíce zaujal 
osmiletý Čestmír Zavoral v sedle WMP valacha Trawel Golden Mark, 
který měl v LR třídách svou premiéru. Jako vodič je doprovázela paní 
Lenka Fridrichová (Farma Baštěk).

Sobotní odpoledne zakončily jezdecké výstavní třídy First Ridden, 
které byly z důvodu velkého počtu přihlášených dvojic rozděleny do 
dvou oddělení. V obou odděleních se paní posuzovatelce předvedli 
začínající jezdci do 12 let na klisnách a valaších čtyřletých a starších. 
Ve výstavním kruhu jsme mohli vidět shetlandské pony, velšské hor-
ské pony, velšské pony i malé zástupce irských kobů. V první skupině 
zvítězila osmiletá Elvíra Delveti se shetlandským valachem Lille 
Rosendals Captain Jack (Czech Riding Club), loňská NPS LR šampi-
onka kategorie shetlandských pony, jež se v letošní sezoně již bude 
naplno věnovat pouze FR třídám. Ve druhém oddělení paní posuzo-
vatelka nejvýše hodnotila jednoho ze zástupců Farmy Baštěk, a sice 
Ladu Zavoralovou s valachem plemene velšský pony Threestars 
Duke. U této dvojice by ráda vyzdvihla velmi dobré cvalové pasáže 
v individuální úloze i správný temperament, charakter a ochotu spo-
lupracovat tohoto valacha. 

Nedělní program otevřely chovatelské třídy, které byly vypsány 
pro tři oddělené kategorie: Mountain and Moorland plemena, 
Mountain and Moorland part-bredy a Ostatní původní britská 
plemena. V každé z těchto kategorií byli koně předvedeni v jed-
notlivých třídách, z nichž první dva pak postoupili do dalšího kola 
a bojovali o tituly šampiona a vicešampiona kategorie. Šampioni 
a vicešampioni jednotlivých kategorií se v závěru utkali o nejcen-
nější tituly Supreme šampiona a vicešampiona výstavy. Je velmi 
povzbudivé, že většina tříd byla velmi dobře obsazena a některé 

MV – Kristián Lukeš – Trawel Bonbon

AKCE AKCE

MV – Petra Jelínková – Janek

JR – Martina Kolaříková – Pretoria Cedrik LR – Čestmír Zavoral – Trawel Golden Mark

MV – Tonička Nacházelová – Yarpha Venus OR – Kateřina Stránská – Indian Esprit
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z nich musely být dokonce rozděleny na několik samostatných 
tříd. Z celkového pohledu jsme i v letošním roce zaznamenali vyšší 
zájem o chovatelské třídy, zejména ze strany chovatelů a majitelů 
shetlandských pony, pro které byly v rámci kategorie MM dokonce 
vypsány dvě samostatné shetlandské třídy. Do šampionátu katego-
rie MM plemen se kvalifikovali: hřebeček Dennis Replay (SHET, nar. 
2023, maj. Denisa Ondráčková), klisnička Voermanhof Elena (WMP, 
nar. 2022, maj. Aneta Jandová), hřebeček Napoleon DC (WMP, nar. 
2022, maj. Zuzana Jourová), klisna Geler Elin (WD, nar. 2020, maj. 
Ondřej Bláha), hřebec Copperbeech Franklin (CONN, nar. 2020, maj. 
Diamond Czech Pony – rodina Pavlisova), klisna Dailey v. d. Olle 
Dijck (SHET, nar. 2010, maj. Jana Ondřejová), klisna  Zambia vom 
Ellernbrook (SHET, nar. 2013, maj. Anna Vostrá Čadová), valach Phar 
Lap Domino (SHET, nar. 2018, maj. Asined-B, z. s.), valach Giovanni 
v. d. Bargeshoeve (SHET, nar. 2013, maj. Zuzana Dotlačilová), valach 
Marah Sammy (WMP, nar. 2013, maj. Zuzana Jourová), klisna 
Pretoria Everyone’s Favourite (WD, nar. 2019, maj. Aneta Jandová), 
hřebec Karlen Kravitz, (WB, nar. 2016, maj. hřebčín Karlen), hře-
bec Pretoria Eclipsed Sun (WD, nar. 2019, maj. Ondřej Bláha). Do 
nejužšího finále se tedy sítem jednotlivých tříd propracovalo pět 
zástupců shetlandských pony (dva českého chovu a tři importy), tři 
zástupci WMP (dva českého chovu, jeden import), jeden zástupce 
WB (český chov), jeden zástupce CONN (import) a tři zástupci WD 
(dva českého chovu, jeden import). Získat titul šampiona této kate-
gorie znamená, že vítězné zvíře musí prokázat, že je nejen nejlepší 
v rámci svého plemene, ale že je zároveň lepší než ti nejlepší zástupci 
ostatních plemen, a to je opravdu vynikající vizitka pro každého, kdo 
na tento titul dosáhne. S potěšením můžeme říci, že šampionem 
kategorie MM plemen se stal zástupce českého chovu, plemenný 
hřebec Karlen Kravitz. Tento hřebec má vše, co by měl správný 
velšský pony mít: vynikající exteriér, dobrý typ, skvělý pohyb, dosta-
tek kostry, to vše ve spojení s elegancí, ušlechtilostí a charismatem. 
Dle názoru paní posuzovatelky bychom právě takový typ velšských 
pony měli v ČR chovat. Titul vicešampiona kategorie získala v této 
silné konkurenci importovaná klisna Geler Elin, která patří k typo-
vým zástupcům svého plemene a předvedla i velmi pěkný pohyb. 

V kategorii MMPBr, tedy podílových kříženců jednotlivých MM 
plemen, soutěžily pouze české odchovy. Jednalo se ve sto procentech 
o zástupce WPBr. Do šampionátu kategorie se kvalifikovali: klisnička 
Poezie Zaval (nar. 2023, maj. Patricie Filipi), klisna Enchantee Villanelle 
(nar. 2020, maj. Aneta Ponertová), hřebec Caspian (nar. 2020, maj. 
Jaroslav Macháček), klisna Luna Zaval (nar. 2019, maj. Patricie Filipi), 
valach Janek (nar. 2012, maj. Milan Kadlec) a hřebec Grey (nar. 1999, 
maj. Marek Mikuška). Po pečlivém posouzení paní posuzovatelka 
udělila titul šampiona kategorie MMPBr klisně Luně Zaval, vicešam-
pionem se stala její mladší pravá sestra Poezie Zaval. Obě tyto klisny 
vynikaly korektním exteriérem, velmi dobrou kvalitou pohybu a obě 
reprezentují velmi pěkný typ WPBr. 

V kategorii Ostatních původních britských plemen jsme mohli 
vidět dva velmi zajímavé zástupce irských kobů. Šampionkou kate-
gorie se stala sedmiletá importovaná klisna SD Maeva v majetku 
paní Petry Šikolové, titul vicešampiona vybojoval šestiletý všestranný 
valach Kuky Vostrý v majetku paní Anny Vostré Čadové, který se 

v loňském roce stal NPS šampionem irských kobů v kategorii dospě-
lých pro rok 2022. 

Všichni šampioni a vicešampioni kategorií následně naposledy 
nastoupili do výstavního kruhu, aby vzájemně poměřili své kvality 
v boji o nejvyšší chovatelská ocenění – tituly Supreme šampiona 
a Supreme vicešampiona výstavy, které se udělují dvěma nejlep-
ším zvířatům v chovatelských třídách bez ohledu na plemeno, věk 
a pohlaví. Všichni se paní posuzovatelce znovu předvedli a z tohoto 
posledního klání jako vítěz vzešla klisna irského koba SD MAEVA. 
Supreme vicešampionem se stala WPBr klisna Luna Zaval. 

Paní posuzovatelka byla velmi mile překvapena nejen obsaze-
ností jednotlivých chovatelských tříd, ale také celkově dobrou kva-
litou vystavovaných zvířat. Ráda by poděkovala všem účastníkům 
a dovolila by si touto cestou předložit českým chovatelům několik 
svých postřehů k zamyšlení. První se týká chovu velšských horských 
pony v ČR. V průběhu dvou výstavních dnů viděla ve výstavním 
kruhu mnoho zástupců plemene velšský horský pony nejen v chova-
telských třídách, ale i ve SVT a sportovních třídách. V drtivé většině 
se setkala s charakterními, pracovitými a ochotnými zvířaty, což na 
ni udělalo velký dojem. Ráda by ale všem chovatelům připomněla, 
že by kromě těchto vlastností měli ve svém chovu dbát také na 
správný typ, který je stanoven plemenným standardem, což vidí jako 
aktuální slabinu českého chovu. Typ je důležitou součástí hodno-
cení na všech výstavách, ať už v chovatelských třídách, nebo ve SVT, 
a každý posuzovatel bude hodnocení typu promítat do celkového 
hodnocení předváděných koní a typ by neměl být kvůli jiným užitko-
vým vlastnostem opomíjen. Také chovatelům WPBr by ráda doporu-
čila, aby se hlouběji zamýšleli nad vhodnými spojeními, která by do 
chovu českých WPBr přinesla více ušlechtilosti a kvality. V průběhu 
výstavy se paní posuzovatelka setkala s několika koňmi ve vyšším 
věku (21 let, 24 let, 29 let). Ráda by všem majitelům těchto koní 
poděkovala za dobrou přípravu a předvedení těchto starších koní na 
výstavě. Během dvou výstavních dnů narazila také na několik koní, 
kteří byli ve více než blahobytné kondici. Je důležité, aby se majitelé 
těchto koní snažili svým svěřencům upravit režim tak, aby se poda-
řilo dostat nadváhu pod kontrolu.

Rádi bychom poděkovali všem, kteří se podíleli na přípravě, hlad-
kém průběhu akce i úklidu areálu po výstavě, paní posuzovatelce, 
rozhodčím, stevardům, ale hlavně všem účastníkům, kteří vytvořili 
skvělou atmosféru a věřím, že si společně s námi první velkou cho-
vatelskou akci letošní sezony opravdu užili. Děkujeme rovněž za pod-
poru českého výstavnictví našim partnerům: společnosti Agrolex, 
Jezdeckým potřebám Cavalletto, společnosti ZETEN Blovice, Krmivům 
Smečno, společnosti Kmitex, stáji Naes, Asociaci soukromého země-
dělství ČR a Stáji STAMP Kokovice. Budeme se těšit, že se v tomto krás-
ném areálu setkáme se všemi opět na začátku září v rámci Národní 
výstavy NPS, která se bude konat 2.–3. 9. 2023.

Iveta Lewingerová a Rafífa Hamoudová
Foto: Viktor Král

Návštěvníkům bylo poskytnuto následující stručné vyprávění 
o chovu chladnokrevných koní, které si dovoluji předložit čtenářům 
pro informaci.

V roce 1990 napsal Ing. Radvan knížku, která se zabývala využi-
tím koní v lesním hospodářství. V té době se práce koní podílela 
v České republice na 16 % těžby dřeva a koně byli stále považováni 
za nepostradatelnou součást lesního hospodářství, zvláště v mladých 
porostech. Od té doby prošel rychlým vývojem jak chov koní, tak lesní 
hospodářství. Počet koní v ČR se několikanásobně zvýšil, ale počet 
koní pracujících v lese systematicky klesá. V učebních plánech střed-
ních ani vysokých lesnických škol nejsou zahrnuty ani základní infor-
mace o chovu koní a absolventi těchto škol tak neví, že je možné koně 
pro práci v lese využít a jakým způsobem.

Koně jsou jediným hospodářským zvířetem, jejichž stavy stále ros-
tou. Zatímco stavy skotu klesly za posledních 30 let na třetinu, stavy 
prasat na méně než polovinu, ovce se chovají jen na maso a vlnu 
dovážíme z Austrálie a Nového Zélandu, koní přibývá. Současný stav 
chovu koní v ČR je 101 887 koní + 1775 oslů. 

Samozřejmě ne každý kůň je vhodný pro práci v lese. Nejvhodnější 
pro tento účel jsou chladnokrevná plemena koní a pro tři z těchto 
plemen je v ČR vedena plemenná kniha. Jedná se o českomoravského 
belgického koně (ČMB), kterých bylo na počátku letošního roku evi-
dováno v ČR 2018, slezského norika (SN), kterých bylo 1491, a norika 
(N) – správně českého norika – kterých bylo počátkem letošního roku 
1323. 

To jsou celkové počty koní. Počet plemenných koní, hřebců a kli-
sen je menší a za 1. čtvrtletí roku 2023 byl u ČMB 791 (50 h + 741 k), 
SN 598 (50 + 548), N 571 (34 + 537). 

U koní vhodných pro práci v lese jsou požadovány určité vlast-
nosti, které odpovídají obecné charakteristice chladnokrevných koní 
– mohutnost, klidný temperament, pracovní ochota, charakter.

Přesto jsou mezi jednotlivými plemeny určité rozdíly dané většinou 
jejich historickým vývojem:

ČMB je přímořský chladnokrevník vyžadující kvalitní výživu 
a vhodné podmínky, má živější temperament, je ranější a vyznačuje 
se silou v tahu (souvislost s hmotností).

N je kontinentální chladnokrevník pocházející z Alp. Je nenáročný, 
má schopnost kompenzace růstu, výbornou mechaniku pohybu, 
otužilost a odolnost, kvalitu kopyt, prostornost kroku i klusu, sílu 
kostry. Vyznačuje se šířkou hrudi a délkou trupu a výborným charak-
terem a ochotou ke spolupráci s člověkem.

SN byl historicky označován na ráz norických koní (ráz je termín pro 
určitou skupinu zvířat v rámci plemene, která se trochu odlišuje svými 
vlastnostmi). Od roku 1995 je SN považován za plemeno a podobně 
jako ČMB je to genetický živočišný zdroj. Má historicky určitý podíl 
teplokrevných genů a z toho plynoucí živý temperament, prostorný 
pohyb s vyšší akcí, menší rámec a trochu nižší hmotnost. 

Počet chovaných koní chladnokrevných plemen tedy představuje 
základ pro počet koní vhodných pro práci v lese. V evidenci těchto tří 
plemen je celkem 4 832 koní. V ČR je ale asi 30 % kříženců bez ple-
menné příslušnosti, což se týká i chladnokrevných koní. Celkový počet 
chladnokrevných koní je tedy asi 6 281. 

Z tohoto počtu je mladých koní do 3 let 22,5 %, dále 7 % tříletých, 
a 6 % koní ve věku nad 15 let. To představuje úbytek 36 %, tedy 2 
261. Zbývá 4 020 koní v odpovídajícím věku pro práci, z toho ale pra-
cuje necelá polovina. 

To není způsobeno neschopností koní, ale neochotou majitelů 
koně vycvičit a připravit pro práci. Díky pravidelnému prověřování 
výkonnosti a soustavnému využívání chladnokrevných koní k práci 
si naši chladnokrevní koně stále zachovávají pracovitost a charakter. 
Přesto jen přibližně polovina klisen absolvuje zkoušky výkonnosti, 
u valachů se zkoušky výkonnosti nedělají a hřebci je absolvují pouze 
v případě, že je naděje na jejich zařazení do chovu jako plemenného 
hřebce (kolem 20 hřebců ročně). 

Nebývalé zvýšení počtu chovaných koní v ČR (za posledních 30 let 
na více než pětinásobek) není v souvislosti s jejich pracovním využitím, 
ale především s využitím volnočasovým, sportovním nebo s uplatně-
ním koní jako zvířete udržujícího trvalé travní porosty v návaznosti 

na dotaci ze strany státu. U pracovních plemen koní – tedy plemen 
chladnokrevných, naopak dochází v posledních letech k poklesu 
počtu chovaných koní zhruba o 12 %. 

I mezi jednotlivými chladnokrevnými plemeny jsou ale rozdíly, 
a zatímco u ČMB pokles počtu chovaných koní za posledních 13 let 
téměř shodný s poklesem všech chladnokrevných koní, u N došlo 
k poklesu o 36 % a u SN k nárůstu o 36 %. To je také hlavní důvod 
vzniku Svazu chovatelů a přátel norika, jehož cílem je udržet chov 
norických koní v České republice, tedy na území, na kterém se tento 
typ koní využíval už od počátku 11. století našeho letopočtu. 

Požadavky na koně pro lesní hospodářství jsou následující: pevná 
konstituce, pevné zdraví a otužilost, nenáročnost na podmínky ustá-
jení a krmení, dobrá chodivost a pohyblivost v terénu, klidný tempe-
rament, vynikající charakter. Všechna tři chladnokrevná plemena koní 
chovaná v ČR tyto požadavky splňují. Je tedy na rozhodnutí majitelů, 
které z těchto plemen bude preferovat. To by se mělo odvíjet od pod-
mínek, ve kterých bude kůň využíván, od náročnosti práce, od kvali-
fikace a zkušenosti pracovníků, ale i od servisu, který může chovateli 
poskytnout chovatelská organizace zajišťující šlechtění příslušného 
plemene. 

V této oblasti se snažíme, aby Svaz chovatelů a přátel norika byl 
příkladem pro ostatní chovatelské organizace. V roce 2022 schvá-
lilo Ministerstvo zemědělství nový šlechtitelský program zpraco-
vaný a předložený v souladu s evropskou legislativou a pro chovatele 
zpracováváme ročenku s uvedením údajů o kontrole dědičnosti jed-
notlivých hřebců. Organizujeme vzdělávací semináře pro chovatele 
přístupné i pro chovatele jiných plemen koní a podařilo se nám získat 
finanční podporu od Lesů České republiky pro chovatele, u kterých se 
narodilo z čistokrevné plemenitby hříbě českého norika. Český norik je 
od roku 2022 oficiálním názvem tohoto plemene a v České republice 
je vedena „plemenná kniha původu“ (mateřská plemenná kniha) pro 
toto plemeno. Spolupracujeme při propagaci a využití norických koní 
s Vojenskými lesy a statky a velmi si vážíme spolupráce se Školním 
lesním podnikem České zemědělské univerzity v Praze v Kostelci nad 
Černými lesy. 

V dnešní době se všude mluví o ekologii, o udržení vody v kra-
jině, udržitelném hospodaření a tendenci k návratu k přírodě. Přesto 
často ekonomika a organizace provozu dostává přednost před těmito 
požadavky. Uplatnění koní v lesním hospodářství není omezené kva-
litou nebo nedostatkem koní, ale náročností organizace práce pro 
koně, nutností směrového kácení, nedostatkem těžařů jako rozho-
dujících pracovníků a případně i nedostatkem kvalifikovaných kočích, 
kteří by práci s koněm v lese mohli vykonávat. 

Práci s koňmi je třeba považovat za řemeslo jako každé jiné, které 
vyžaduje určitou odbornost, znalosti a dovednosti a odpovídající 
dávku zkušenosti. Na rozdíl od ostatních řemesel je třeba si uvědo-
mit, že se v tomto případě jedná o práci se živým tvorem, zvířetem, 
které má hmotnost kolem 800 kg a které má vlastní myšlení a reakce, 
jež jsou přibližně pětkrát rychlejší než reakce člověka. 

Práce v lese je obtížná, ve složitém terénu a často nepříznivém 
počasí a s vysokým nebezpečím úrazu. Tomu by měla odpovídat 
i odměna za práci. V závěru minulého století se přešlo z „režijních“ 
koní vlastněných lesním podnikem na soukromé koně jednotlivých 
pracovníků a tím byly přeneseny náklady na péči o tyto koně na jejich 
vlastníky. Tyto náklady už ale obvykle nejsou zahrnuty do odměny 
kočího. Takže když kočí odečte při své relativně vysoké odměně za práci 
náklady nutné na amortizaci koní, dopravního prostředku, postrojů 
a nářadí a nutné náklady na ošetřování a výživu koní, nezbývá mu 
dost na uživení sebe a své rodiny. Výsledkem je logicky nezájem mla-
dých lidí o takové zaměstnání a postupné vymírání tohoto řemesla. 

Náročná je práce s koňmi i pro pracovníka lesního závodu, protože 
by měl práci a těžbu dřeva organizovat tak, aby měli koně zajištěnou 
pravidelnou práci. Koně není možné dát do garáže a počkat několik 
dní, až se zase z garáže vrátí do lesa. Pokud kůň nemá delší dobu 
práci, ztrácí na výkonnosti, je nutné mu omezit krmení a po návratu 
do práce opět pomalu začínat zatěžovat jeho organizmus, jinak hrozí 
zdravotní problémy. Navíc koně žerou i když nepracují, takže náklady 
na jejich ošetřování a výživu jsou stálou položkou. To všechno by si 

AKCE INFORMACE

CHOV KONÍ VHODNÝCH PRO LESNÍ HOSPODÁŘSTVÍ – 
KOSTELEC NAD ČERNÝMI LESY 

Na zámku v Kostelci nad Černými lesy, který je sídlem Školního lesního podniku České zemědělské univerzity v Praze, se dne 27. 5. 
2023 se konal Den otevřených bran. Kromě řady koncertních vystoupení, přednášek z oblasti myslivosti, ukázky mysliveckých tradic, 
vábení zvěře a prezentace loveckých psů, byla součástí programu i prezentace koní vhodných pro lesní hospodářství. Jako představi-
telka těchto koní posloužila klisna 64/980 Mellisa s hříbětem, která upoutala pozornost návštěvníků.

Supreme šampion SD Maeva a Supreme vicešampion Luna Zaval Šampion kategorie MM - Karlen Kravitz



18 KONĚ 3 • 2023

INFORMACE

měl zaměstnavatel kočího a koní v lesním hospodářství uvědomovat 
a podle toho by měl být kočí odměňován. Velmi dobře v tomto směru 
fungovaly v minulosti staré normy zahrnující do odměny za práci 
nejen objem a hmotnatost dřeva, ale i přírodní a terénní podmínky, 
vzdálenost ke skládce dřeva, kvalitu kácení, ale i například dobu nebo 
vzdálenost cesty na pracoviště. Velmi jednoduchým kritériem odpoví-
dající odměny je zájem pracovníků o vykonání příslušné práce. 

Bohužel v přímém rozporu s tímto požadavkem je platnost zákona 
o výběrovém řízení preferující nejnižší finanční nabídku. To často vede 
k přihlášení velké těžařské firmy, která zakázku přesune k jednotlivým 
kočím, ovšem za ještě nižší cenu. Kočí, který se často do výběrového 
řízení sám nedokáže přihlásit, pak musí i takto nízkou cenu akcepto-
vat, protože má doma rodinu a živí koně, kteří musí žrát každý den. 

Řešením této situace by byl návrat k zaměstnání kočích u jednotli-
vých lesních závodů a opětovné zavedení statutu režijních koní nebo 

minimálně cílené vypisování zakázek malého rozsahu se stanovením 
kvalitativních kritérií pro splnění výběrového řízení. 

Věříme, že situace s využitím koní v lesním hospodářství se 
postupně zlepší a pro chladnokrevná plemena koní bude zajištěno 
takové množství práce, aby mělo smysl je nadále chovat. I když jsou 
plemena ČMB a SN součástí genetických živočišných zdrojů a jako 
taková dostávají dotační podporu, není určitě cílem chovu existovat 
jen z dotační podpory. Koně se musí uživit prací a věříme, že majitelé 
lesů na všech úrovních pro to vytvoří postupně podmínky.

Svaz chovatelů a přátel norika dělá všechno, co je v jeho silách, aby 
zde český norik, jehož předkové tady pracovali od roku 1010, zůstal 
i nadále.

Miroslav Maršálek

Tento prvek jednoduše a spolehlivě dávkuje přístup k senu a moti-
vuje ustájené koně k přesunům v prostoru. Koně jsou jednoznačně 
aktivnější než u běžného krmiště.  Tam koně často postávají a přes 
krytí sítí nemají potřebu se příliš vzdalovat od zdroje. 

Spolehlivou a jednoduchou variantou pro toto zadání, tedy řízené 
dávkování sena, je i nově vyvinutý systém časově ovládaných uzavíra-
telných stěn. 

Intervaly krmení a pauzy lze podle potřeby koní začleněných ve 
skupině libovolně nastavit a měnit. Konstrukce zařízení, hladké ote-
vřené palisády, umožňují plnou volnost pohybu hlavy. 

Při opouštění krmiště nehrozí ani u koní většího rámce překážka 
pro hlavu a je tedy naprosto vyloučeno nebezpečí poranění.

U nového typu je brán na zřetel i takový detail, jako je zkosená 
spodní stěna v prostoru předních nohou šikmo vzad tak, aby si kůň 
mohl přirozeně nakročit při krmení.

Výhodou je možnost použití libovolné formy balíků sena (kulaté, 
hranaté) nebo i volného sena. 

Pro chovatele je velkou předností možnost předzásobení – tedy 
úspora času a pracnosti.

Hlavní je ovšem úspora sena zabráněním znehodnocení a nadlimit-
ním příjmem, tím i zlepšení zdravotního stavu. Odborníci se shodují, 
že snížení příjmu sena časovým ovládáním stěny se výrazně redukuje 
nebezpečí koliky.

Zařízení je velmi robustní, snadné pro instalaci a nenáročné na 
údržbu, je velmi tiché.

Časově řízenou uzavírací stěnu je možno použít jako jednotlivý 
element UNO, nebo skládat do sestavy (DOUBLETTE, QUARTETT, 
SECHSTETT). 

Systém pohonu stěny se pak využije pro více elementů – úspora 
techniky i energie. 

Časově ovládaná stěna je systémovým prvkem pro racionální 
krmení u aktivních stájí, stájí s volným pohybem i u menších otevře-
ných stájí. 

Možnost a vhodnost použití a umístění tohoto zařízení ve vaší stáji 
budeme rádi konzultovat, připravíme technický a cenový návrh.  

Ing. Michal Karmazín, AGRICO 
mkarmazin@agrico.cz, +420 602 140 431

ČASOVĚ OVLÁDANÁ POSUVNÁ STĚNA KRMIŠTĚ PRO KONĚ, 
SKVĚLÁ VARIANTA PRO ŘÍZENÉ PŘEDKLÁDÁNÍ SENA

Jeden z významných prvků osvědčeného systému Aktivního ustájení koní je i ovládané počítačem řízené krmení sena podle indivi-
duality koně.


